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Az eredményesség záloga:

Az egészséges
üzemi
összhang

Z

A Központi Bizottság határozatának szellemében
Termelő üzemeink lassan az első félévi szám

vetéshez készülődnek. Könnyűnek egyálta
lán nem mondható feltételek, körülmények 

között dolgoznak a bányaüzemekben is. Kocsor Fe
renc üzemvezetőtől az idei esztendő első négy hó
napjának tapasztalatairól kértünk tájékoztatást.

Május tizedikén a 
vállalati pártbi
zottság kibővített 

ülést tartott. A tanács
kozás célja az MSZMP 
Központi Bizottsága áp
rilisi ülésén hozott ha
tározatainak megvitatá
sa, értékelése — és en
nek szellemében — a 
vállalati és üzemi szintű 
feladatok meghatározása 
volt. A tanácskozáson 
részt vettek a vállalat és 
az üzemek gazdasági és 
társadalmi vezetői is.

Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára beszámolója elején leszögezte:— Feladatunk az, hogy a határozatokat megismerve, véleményeinket egységesítve e fórumon szabjuk meg legfontosabb teendőinket.A KB határozatait ismertetve szólt arról, hogy ma máé nincs olyan belpolitikai kérdés, amely ne kapcsolódna a nemzetközi helyzethez. „Feladatunk, hogy aktív munkával segítsük a béke ügyét és a magunk erejével járuljunk hozzá a katonai erőegyensúly megtartásához.”A belpolitikai kérdések kapcsán részletesen szólt az ifjúság problémáiról, hiszen vállalatunk dogozóinak jelentős része fiatal.A szocialista demokratizmus kérdésében kitért a bürokráciára is. „Nem a fórumok, a jegyzőkönyvek számát kell szaporítani. A tettek oldaláról kell a kérdést közelíteni” — mondotta.A gazdasági építőmunkát értékelve részletesen beszélt vállalatunk eredményeiről, gondjairól. „A vártnál nehezebb gazdasági körülmények nemcsak országosan, de nálunk a vállalatnál is éreztetik hatásukat. Problémáink megoldásánál saját magunkra vagyunk utalva. Munkánkat a tervszerűség, a hatékonyabb gazdálkodás kell, hogy jellemezze.”

Hatékonyabban,
gazdaságosabban
A vállalati pártbizottság állásfoglalásaAz ideológiai kérdésekről szólva Kovács István a propaganda és az agitációs munka szerepét, a párttagok felelősségét emelte ki.Az előterjesztést követően vitára került sor. Először 
Szomolányi Gyula vezérigazgató-helyettes fűzött kiegészítést a vállalat gazdasági munkájához.Részletesen értékelte a bányaüzemek ez évi munkáját. „A meglevő problémák ellenére optimisták lehetünk a tervteljesítést illetően. A III. sz. bányaüzem, amely igen jól indult, várhatóan túlteljesíti féléves tervét, a IV. sz. bányaüzem pedig az utóbbi hetek eredményeit ismerve minden bizonnyal behozza lemaradását.”Sok függ a bányaüzemektől, de a külszíni üzemek is sokat tehetnek a vállalatért, különösen a költség- gazdálkodás területén.A vezérigazgató-helyettes is foglalkozott a fiatalok, az ifjúság helyzetével.— Minden területen fokozottabban oda kell figyelni a generációváltásra — mondotta.Felszólalásában főleg a fiatalok problémáiról beszélt Varjú Sándorné, a Szolgáltató üzem könyvelője. „Differenciálnunk kell aszerint, hogy mit várunk a tanuló ifjúságtól, és mit a dolgozó ifjúságtól” — mondotta.

Böhm Tibor vezérigazgató-helyettes a nagy értékű lekötött készletek témájáról szólva leszögezte. „A terve

zett kétszázalékos költség- csökkentést meg kell valósítani. Ennek érdekében nagyon meg kell gondolnunk, hogy mit miért rendelünk és mikor mibe kezdünk bele. Főként a beruházási munkákat ennek figyelembe vételével kell terveznünk.”
Srenk Attila, a vállalati KISZ-bizottság titkára elmondta, hogy az üzemi küldöttértekezleteken tükröződött a Központi Bizottság állásfoglalása  ̂miszerint a fiatalok döntő többsége céljaink valóraváltásáért dolgozik.A vitában felszólalat Ka

pás László, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának munkatársa is. A határozattal kapcsolatban elmondta, hogy a KB azokra a feladatokra irányította a figyelmet, amelyeket a XII. kongresszus célkitűzései végrehajtásának érdekében meg kell valósítani. A határozatot a gazdaság és a politika egységében kell értékelnünk. A célkitűzéseket, feladatokat tisztázni, tudatosítani kell az emberekben és ezeket az elveket „aprópénzre váltva” — a helyi körülményekhez alkalmazkodva — kell megvalósítani.”A hozzászólásokat és a vitát követően az elnöklő Kablár János, a vállalati pártbizottság munkatársa előterjesztette azt a tervezetet, amely az MSZMP MÉV Bizottságának állás- foglalása a Központi Bizottság április 12—13-i határozatának helyi végrehaj

tásáról. Az állásfoglalást a Pártbizottsági ülés egyhangúan jóváhagyta.E dokumentumot valamennyi pártalapszervezet megkapja és a taggyűléseken megvitatja. Végezetül álljon itt az állásfoglalás gazdaságpolitikai kérdésekkel foglalkozó részlete:„A KB határozatában részletesen foglalkozott a gazdasági építőmunkánk elért eredményeivel, melyekre mi is büszkék vagyunk, ugyanakkor a gondokkal is, melyektől vállalatunk sem mentes. Gazdasági munkánkban megtorpanás következett be az elmúlt években. Munkaerő-helyzetünkből adódóan termelésünk visszaesett, romlott gazdálkodásunk hatékonysága.Javítanunk kell mind az irányítási munkánkat minden szinten, mind a végrehajtást, hogy leküzdjük a termelés átmeneti visszaeséséből adódó hatékonyságromlást, és javítsuk vállalatunk gazdaságosságát.A gazdaságpolitika helyi megvalósításában a párt- szervezetek irányító szerepét, következetes megvalósítását elvi, politikai eszközökkel kell segítenünk. Céljaink elérésében továbbra is fontos szerepet tölt be a szocialista brigádmozgalom és a -munkaverseny.Támogatjuk azokat a törekvéseket, hogy a dolgozók keresete kerüljön mindenütt összhangba a végzett munka mennyiségével, minőségével, feltételeivel és eredményeivel.”
N. G.

— Milyen eredményekről 
tudnak beszámolni? Milyen 
gondok adódtak ez idő 
alatt?— Az első négy hónap eredményei a III. sz. bányaüzemben kedvezőek. Termelési feladatainkat teljesítettük. Kiemelném, hogy jó eredményeket értünk el a fémkg-terv teljesítésében mint legfőbb mutatónkban, emellett a feltáró vágathajtási tervünket túlteljesítettük, az összvágathajtási tervünk teljesítése is megfelelő szintű volt. Munkánkat (megfelelő sorrendiségben végeztük a rendelkezésünkre álló területeken és azt is elmondhatjuk, hogy az első negyedévben a feltárt és előkészített ércvagyon is a tervezett mértékben állt rendelkezésre. Természetesen gondjaink is voltak. A legnagyobb problémát az jelentette, hogy a minőségi termelés nem volt megfelelő szintű. Fejtésben magas volt a III/c termelése, ezért kiemelt feladatként kezeltük ennek csökkentését. A minőség javítását célozta a májusban bevezetett új ösztönzési rendszer is. Fáradozásunkat siker koronázta, amit egyértelműen bizonyít a fémkg-kihozatal javulása. A gondot most az jelenti nekünk, hogy dolgozóinkkal megértessük és tartósan biztosítsuk ezt a szemléletet és a minőségi munkát az emberek általános igényévé tegyük. Reméljük, hogy ez sikerül, mert csak így érhetjük el, hogy kb. 115 százalékkal zárjuk az első félévet. Egyébként a féléves 115 százalék elérését indokolja a III. negyedév várhatóan csökkenő termelési eredménye, ami a júliusi ötnapos leállásból és a megnövekedő szabadságolásokból előre kalkulálható.

— Milyen hatása volt a 
kapott bérpreferenciának a 
létszámgazdálkodásra?— Elmondhatjuk, hogy a bérfejlesztésnek pozitív volt a hatása. A kezdeti lassú emelkedés után a vájvégi állományi létszám meghaladta a tervezettet. A kiszolgáló területeken kissé gyorsabb ütemben nőtt a létszám, ami hasznunkra válik, hiszen többlet kiszolgáló tevékenységet kell elvégezni a K—2 akna vágatainak rendbetétele érdekében a II. félévben.— Szerintem a bérpreferencia hatásának tudható be az is, hogy a vájvégi munkaidő-mérleg az első négy hónapban pozitív volt.

— Melyek voltak a fonto
sabb célkitűzések és ezeket 
hogyan sikerült valóra váltani eddig?— A termelés területén fő célunk volt, hogy előre felkészüljünk a várható buktatókra. Ezért terveztük — és remélhetőleg teljesítjük is — az első félévi 115

százalékos eredményt, ami biztosíthatja az év végi szerény mértékű terv-túlteljesítést. Ebben azonban még sok tényező közrejátszik majd a II. félév során.— Célkitűzésünk volt még az új technikával dolgozó csapatok eredményességének javítása, majd stabilizálása. Elmondhatom, hogy az erőfeszítések sikeresek voltak és a 27-es, 42-es, va lamint az 5-ös csapat nagymértékben hozzájárultak az üzem jelenlegi jó termelési eredményeihez.— A feltáró vágathajtási terv teljesítése is céljaink között szerepelt. Az elmúlt négy hónapban majdnem minden vágathajtó csapatunknak sikerült 120—150 méter vágat kihajtása.— Előreléptünk az ösztönzés területén is. A minőségi bérezésen kívül a kiszolgálóknál szorgalmaztuk a vájvégi eredményekhez kapcsolt mozgóbérezés bevezetését, amely igen szép eredményeket hozott.— A munkaverseny-moz- galomban csapataink tevékenyen részt vettek. Sok a kiemelkedő teljesítményt nyújtó csapat, ami remélhetőleg azt eredményezi majd, hogy szép munkasikerekkel köszönthetjük az idei bányásznapot.— Az elmúlt időszakban igen nagy gondot fordítottunk a technológiai fegyelem megszilárdítására és ez az első négy hónapban eredménnyel is járt. Az első negyedévben üzemünk nyerte a vállalati baleset- elhárítási versenyt.— Azt tapasztaltuk, hogy üzemünkben megnőtt az újítási kedv, aminek külön is örülhetünk. Pozitívan értékelhető, hogy a költség- gazdálkodásban is szép eredményeket értünk el, jóllehet ez eléggé megfeszített munkát igényelt.
— Továbbra is optimista 

az üzemvezetés?— Elmondhatom, hogy továbbra is optimisták vagyunk, de nem elbizakodot- tak. Érezzük, hogy sok munka van az első négy hónap eredményei mögött. Jó dolognak tartjuk, hogy a gazdasági, műszaki, párt-, társadalmi vezetés és a dolgozók között megfelelő az összhang. Ez az eredményesség záloga tesz optimistává a tekintetben, hogy éves tervteljesítésben is bizakodjam.
Herendi István

Kiemelkedő népművelői 
munkájáért Zsikó János, a 
Ságvári Endre Művelődési 
Ház igazgatója a Szakszer
vezetek Megyei Tanácsának 
Kulturális Diját kapta.
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KISZ KO Ifjúságért Érdemérem

Papp
Györgv

A képen balról jobbra: Pál István, a III. sz, bányaüzem KISZ-titkára, a cikk
író, Vida Attila, a Szolgáltató üzem KISZ-vezetőségi tagja és Kozma István, a 
IV. sz. bányaüzem KISZ-titkára látható. Keller Gábor felvétele

Kiváló KISZ-
W z 1983. évi forradalmi ifjúsági napok keretében 

vállalatunk bárom KISZ-szervezete kapta meg 
elmúlt évi kiemelkedő tevékenységéért a KISZ KB Ki
váló Szervezet zászlaját. A IV. sz. bányaüzem és a 
Szolgáltató üzem ötödik, míg a III. sz. bányaüzem má
sodik alkalommal.

A kitüntetés kapcsán beszélgettünk Pál Istvánnal, a 
III. sz. bányaüzem; Kozma Istvánnal, a IV. sz. bánya
üzem KISZ-titkárával és Vida Attilával, a Szolgáltató 
üzem ágit. prop. felelősével.

— Megítélésetek szerint, 
mi volt a tavalyi év legna
gyobb mozgalmi sikere?KOZMA ISTVÁN: Elsősorban az, hogy gazdasági feladatainkat teljesítettük. Munkánkat tervszerűen és folyamatosan végeztük, voltak sikeres és kevésbé látványos akcióink. Nagy sikert aratott fiatal és idősebb dolgozóink körében a fűzőverseny, ahol családtagokkal együtt vettek részt, valamint az ifjúsági termelési hónap és a szakmai vetélkedők, ahol szép eredményeket értek el fiataljaink.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Klsdaróczl János

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7833 Pécs. 
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati tel.: 7-147, 7-108
Kiadja:

a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó:
Rraun Károly 
Kiadóhivatal:

7C01 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MEV Nyomda
7633 Pécs,

39-es dandár út II. 
Felelős vezető:
■perczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési díj egy évre 

43,20 Ft 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknál
Ny-Ml-4

PÁL ISTVÁN: Az előző mozgalmi évek munkája mégalapozta azt, hogy ’82- ben a tevékenységünk kiegyensúlyozott és tervszerű volt. Amit feltétlenül el kell mondanunk, hogy az elmúlt évben indított „25 éves a KISZ” mozgalmi munkaverseny ifjúsági brigádok és alapszervezetek között nagyban elősegítette feladataink teljesítését.VIDA ATTILA: A KISZ zászlóbontásának 25. évfordulója alkalmából az előző mozgalmi évre az alapszervezetek között versenyt hirdettünk. Ez a versenyfelhívás az üzem gazdasági tervének megvalósulását is segítette, valamint az eszmei, ideológiai és szabadidős tevékenység minőségi javulásával köszöntöttük a negyedszázados KISZ-t.
— Mi hátráltatta! a mun

kátokat?VIDA ATTILA: Elsősorban a fluktuáció. Köztudomású, hogy üzemünk ezen a téren elég rosszul áll. A vándorlás főleg a fiatalok körében volt érezhető. Ezen kívül a háromműszakos üzemrészek jelentettek szervezési problémákat.PÁL ISTVÁN: A fluktuáció és a három műszak nálunk is gondként jelentkezett. Mindemellett nehéz a vidéken lakást kapott fiatal dolgozók bevonása a mozgalmi munkába.KOZMA ISTVÁN: Politikai munkánkban nem volt hátráltató körülmény, szabad idő, kulturális és sportvonatkozásban ugyanez már nem mondható el. Ennek voltak objektív és szubjektív okai. Ezeket elemezve változtattunk és változtatunk programjainkon.— Erre az évre tervez
tetek valami kiemelkedő 
mozgalmi eseményt?

KOZMA ISTVÁN: Kiemelt feladat az, hogy a megfiatalodott KlSZ-veze- tőségünket felkészítsük a mozgalmi munkára, és taglétszámunk ne csökkenjen.PÁL ISTVÁN: Kiemelt feladatként kezeljük az üzemi, vállalati vájárvetélkedők megrendezését, az „Állj közénk” vetélkedő megszervezését.VIDA ATTILA: Az idén jelentős társadalmi munkaakcióink lesznek. Ezek közül kiemelkedik a Kővágó- szőlős-Űjtelep és a Szolgáltató üzem közötti járda építése. Ezen kívül sokat várunk a hulladékanyag- gyűjléstűl, melynek nagy részét öntödei alapanyagként fogja felhasználni az üzem.
— Milyen módszereket 

javasoltok, a többi üzemi 
KISZ-szervezetnek, hogy ők 
is hasonló eredményeket 
érhessenek el?PÁL ISTVÁN: Igen nehéz erre a kérdésre válaszolni, mert a mozgalmi munkában nagyon sok sajátos munkamódszer, stílus alakult ki, amit más KISZ- szervezet munkájába átültetni nem lehet. Sok függ a KISZ-vezetők tevékenységétől, ezért nagy gondot kell fordítani a kiválasztásra, a káderutánpótlás biztosítására, a beiskolázási tervek végrehajtására.VIDA ATTILA: Nagy gondot kell fordítani a szervezésre, az agitációra. Tapasztalatunk azt mutatja, hogy nem elég egyszer szólni, vagy kiírni a programot, szinte naponta meg kell keresnünk a KISZ-ta- gokat. Erre a célra használjuk a hangos híradót is, hiszen azzal mindenkihez eljuthatnak információink.KOZMA ISTVÁN: Nagyon fontosnak tartom a kapcsolattartást a fiatalokkal és idősebbekkel egyaránt. A fiatalok problémáinak ismeretét, a rugalmasságot, és a fiatalos lendületet. Alakítsanak ki nyílt, őszinte légkört, és legyenek kezdeményezőek.

Ilrisztov B, Iván

A KISZ tagjai között egyre kevesebben vannak, akik 35 éves koruk után is aktív tagjai maradnak az ifjúsági mozgalomnak és a hosszú évek tapasztalatait felhasználva nevelik a fia- alokat. Vállalatunk üzemeiben — szerencsére — azért még akadnak ilyenek. Mint például Papp György, aki ,41 éves korában kérte elbúcsúztatását a KISZ-ből. Vele beszélgettünk a mozgalomról és önmagáról.
— A Hl. sz. bányaüzem

ben 12 évig voltál K1SZ- 
tag, alapszervezeti vezető
ségi tagként termelési fele
lős és ágit. prop. felelős. 
Mit jelentett számodra a 
mozgalmi tevékenység?— Elsősorban elkötelezettséget, a közösséghez való tartozást, amelyért én is tehettem valamit, amely közösségnek alkotó, aktív tagja lehettem. Végül hasznos időtöltést és kikapcsolódást.

— Tapasztalatod szerint 
lehet számítani a fiatalok
ra?— Feltétlenül. Nem csak lehet, de kell is számítani a fiatalok munkájára. Az a véleményem, ma már a fiatalok nélkül egyetlen gazdasági, társadalmi, kulturális célkitűzés sem valósítható meg. Vannak persze

nem általánosítható kivételek:’ma is vannak bumlizó, munkakerülő, megbízhatatlan fiatalok, de a többségnem ilyen.
— Mi volt a KlSZ-tagsá- 

god legszebb és legrosz- 
szabb élménye?— Az 1978/79-es mozgalmi évben alapszervezetünkben eléggé akadozott a politikai oktatás. Ágit. prop. felelősként nekem kellett biztosítani a foglalkozásokon való megjelenést. Nagyon sok plusz munkával — a buszmegállóból hívtam vissza több alkalommal a fiatalokat — végül sikerült elérnünk, hogy az összes jelentkező eredményesen befejezte az oktatást. Ezt a munkámat a KISZ KB Dicsérő Oklevéllel ismerték el, ami számomra a legszebb kitüntetés volt. És mi volt a legrosszabb „élményem”? Talán az a fegyelmi büntetés, amit az egyik KISZ-továbbképzésen kaptam, s melynek az igazi okát még ma sem tudom.

— Idén köszöntél el a 
KISZ-ből. Jótanácsként mit 
mondanál az ottmaradók- 
nak?— Azt, hogy legyenek türelmesek és kitartóak. Ebben a munkában nem csak sikerek vannak, hanem kudarcok is. Sokszor úgy ér-

Sdzi az ember: nem érdemes tovább csinálni, másnap mégis újra kell kezdeni. Persze, aki elkötelezte magát, annak ezt nem is kell magyarázni, az úgyis tudja, miért érdemes folytatni.
— Szerinted milyen le

gyen egy ifjúsági vezető?— Legyen szívós, bírjon el sok mindent. Mert a KISZ-vezető strapabírása meghatározza az általa vezetett közösség munkáját is. És ha valaki másokért is felelős, az ne hagyja el magát!
— Az idei FIN ünnepsé

gen vetted át a Kiváló If
júsági Vezető kitüntetést. 
Mit jelentett ez a számod
ra?Szép búcsúzást, azt, hogy mások megítélése szerint is valami, hasznosat tettem, s hogy nem volt hiábavaló éveken keresztül végzett munkám. Ennek bizonyítását is jelenti ez a kitüntetés.

Herendi István

jmn z ajtónyitásra szőke, egyév körüli kis- fiúcska emelkedett fel a padlószőnyegről. Elindult, bizonytalanul „totyog”, látszik, hogy az első lépéseket teszi. A siker örömétől mosolyra húzódik aszája.Az anyuka, Szűcs Klára geofizikus mérnökként dolgozik a Kutató-mélyfúró üzemben. Férje szintén geofizikus a szénbányánál. Komlón laknak, másfélszobás lakásban, gyermeküket Lórántnak hívják. Klári egy éve van gyes-en.Általános dolog, hogy az értelmiségi nem mindig veszi igénybe a három évet. Ennek elsősorban az az oka, hogy a szakmai lemaradás nagy hátrányt jelent számára. Erről kérdeztem Klárit.— Hát igen. Nehéz szívvel jöttem gyesre, de megsúgom, egyre inkább kedvelem ezt az állapotot. Nem tudtam elképzelni, mekkora örömet tud adni egy ilyen kis kölyök. Nem lehet itthon unatkozni. A gyerek mellett van még idő a tanulásra is. A közgáz elsőéves hallgatója vagyok.— Ez eltér a szakmádtól.— El és sokféle tényező befolyásolta döntésemet. A jövőt így biztosabbnak Iá-

Tartalmas évek
tóm. Szó sincs róla, hogy munkát változtassak, de mindannyiunkban benne van az érvényesülési vágy, az előbbrejutás gondolata. Szakmai vonalon mindig bizonyítani akarunk. Szerintem a férfiaknak simább az útjuk.

— Akkor is, ha egyenlő 
színvonalon állnak?— Igen, igen. Megjegyzem ezt nem szemrehányásnak szántam. A nők mégiscsak gyereket szülnek, a családi gondok növekedése kicsit háttérbe szorítja a szakmát.— Én egyelőre még egészen jó helyzetben vagyok. Tanulok és hamarosan munkát is kapok, amit itthon végezhetek el és a szakmával kapcsolatos. Egy gyerek mellett még jut idő sokmindenre. A gyes-nek egy nagy hátránya, hogy lényegesen csökken a havi jövedelmünk. Ezt talán sikerül növelni ha megkapom a munkát. Még várom a vezetőség beleegyezését.

— Szórakozásra is jut 
idő? A tanulás, a munka 
mellett?— Olvasáson, tv-n kívül nincs sok minden. A gyerekre nincs aki vigyázzon. Új ház, új lakás, kevés az ismerős. Kirándulni szoktunk hétvégeken. Lóri már egészen megszokta a sátorozást.

— Tehát úgy döntöttél. 
hogy itthon maradsz végig?— Igen. Maradok — nevet Klári s felemeli a szőke kisfiút, aki barátságosan integet utánam, amikor lefelé lépkedek a lépcsőházban.Eszembe jutnak egy pillanatra azok a kismamák, akiket az (udvaron) játszótereken láttam. Ülnek, könnyed hangon tereferélnek a kispadokon, szájukban cigaretta. Néha odapillantanak „szemük fényére” és folytatják, hogy mi mindent tudnának csinálni, ha lenne rá idejük.

Bertánc Horváth Emília

szervezetek



Korszerű rehabilitált foglalkoztatóNyilatkozik az új vezérigazgató-helyettes

Maximális bizalom szemberekben, 
nyugodt termelési légkör

Egy év telt el azóta, hogy a Szolgáltató üzem
ben megkezdődött a hasított kőzethorgony gyár
tás. A valamikori elképzelés, hogy rehabilitált 

bányászainknak termelő jellegű munkahelyet biztosít
sunk, ezzel valóra vált. Ezekről kérdeztük a Szolgálta
tó üzemben Bánik Jenő üzemvezetőt és Vági József 
főmérnököt.

ÚJSÁGHÍR: Tóka Jenő 
vezérigazgató Szomolá
nyi Gyula műszaki fő
osztályvezetőt vezérigaz
gató-helyettesnek nevez
te ki.

— Kinevezésében nagy 
súllyal szerepelt, hogy ala
posan ismeri a vállalatot, 
jelentős gyakorlattal ren
delkezik. Hogyan alakult 
eddigi életútja?— Huszonhatodik éve dolgozom a vállalatnál. Ez alkalmat teremtett arra, hogy a vállalat teljes fejlődését a kezdeti gondoktól a nyugodt, folyamatos termelés kialakításáig nyo-mon kövessem, azaz benne is voltam. Hat évi üzemi főmérnöki munka után ke-, rültem a Központba, főmérnök-helyettesi beosztásba. Azóta is érdemileg ezt a beosztást végeztem, különböző címeken. Mindezek tették lehetővé a kérdésben szereplő gyakorlat megszerzését.

— Nehéz gazdálkodási 
körülmények között került 
sor a kinevezésére. Akkor, 
amikor kevés az anyagi 
forrás a gépesítésre, mű
szaki fejlesztésre. Ennek 
tükrében milyennek ítéli 
meg a vállalat helyzetét?— Ezek a körülményék kétségtelenül nehézzé teszik a feltételeket, de ezen túlmenően nehezíti helyzetünket az elmúlt évek krónikus létszámhiányának öröksége, ami szükségessé tetje tartalékaink feladását. Jelenlegi helyzetünket az {is nehezíti, hogy a II. sz. bányaüzem befejezés előtt áll, s ha visszagondolunk pzI. sz. bányaüzem hasonló időszakára, az is komoly gondot okozott a vállalatnak. A fentiek ellenére a létszámhelyzetünk normalizálására a meglevő eszközök jobb kihasználásával, technológiai és munkafegyelem javításával biztosítottnak látom termelési feladataink jövőbeni teljesítését is.— Abban természetesen továbbra is bíznunk kell, bogy a népgazdaság külgazdasági helyzetének javulása lehetővé teszi az elmúlt években kialakított korszerű technikai eszközök,, gépek további beszerzését. Ezek nagy része nemcsak azért szükséges, hogy a termelékenységi és gazdaságossági gondjainkat enyhítse, hanem a bányában a legnehezebb munkát végző dolgozók egészségét megőrizze.

— Az utóbbi hónapokban 
termelési problémák jelent
keztek a bányaüzemekben, 
ennek számszerű helyzetét 
lapunk is rendszeresen köz
li. Mik a kilátások a terv
teljesítésben?— Az első negyedév termelési eredményei ismertek. A már említett II. sz. bányaüzemi befejezési probléma eredményezte az igen jelentős elmaradást az érc- és fémtermelésben, a III. sz. bányaüzem kedvező létszám és műszakszám alaku

lása a bányaüzemi lehetőségeket kihasználva jelentős túlteljesítést eredményezett érc- és fémterme-1 lésben egyaránt. Az elmúlt év komoly létszámgondjánIV. bányaüzemben áthúzódott erre az évre is, és csak április hónapban emelkedett a tervezett fölé; Egyrészt az elmúlt évi erő-' feszítések, másrészt a sok új dolgozó nehezítette a IV. sz. bányaüzem tervteljesítését. így ők is elmaradtak a tervezett érc- és fémtermelésüktől.— A II. sz. bányaüzemnek legfontosabb feladata az éves tervteljesítés érdekében, hogy az V. sz. bányaüzem geológiai készletéhez tartozó terület feltárását és előkészítését a leggyorsabban befejezze, mert ezen terület művelésbe vonása tudja biztosítani a II- sz. bányaüzem éves tervteljesítését.— A III. sz. bányaüzemtől azt várjuk, hogy az év további részében is — ilyen jó munkával — lehetőségeit kihasználva teljesítse túl érc- és fémtermelési tervét.— A IV. sz. bányaüzem jelenlegi helyzete már reményt kelt arra, hogy az üzem féléves tervét teljesíteni fogja. Ehhez az üzemben a technológiai és munkafegyelem fokozottabb megszilárdítása is szükséges. A fentiek alapján a vállalat éves fémtermelési és önköltségi terve biztosítható.
— Milyen célokat kíván 

megvalósítani új munkakö
rében, ezekhez milyen tá
mogatást kér?— Új célokat nem kívánok megvalósítani. Azt szeretném elérni, hogy a vállalatnál elmúlt huszonöt év nehéz és sok gondot jelentő munkával kialakított nyugodt termelési légköre — melyben nagy érdeme van elődömnek — Mátrai Árpád vezérigazgató-helyettesnek is — továbbra is megmaradjon. Ehhez én a régi módszeremet kívánom alkalmazni, éspedig azt: maximális bizalom az emberekben, mert ez teremti meg a nyugodt együttdolgozás feltételeit és eredményeit.

Veress Tamás

Bognár Ferenc szakvezető vájár és Somogyvári Lajos ácsolás közben.
Szabó Győző felvétele

Arany koszorúsokikor jó pár éve az 5- ös csapaton jártam, bizony máskép festett a munkahelyük. A szabadszéli kamráik nem voltak 160 centinél magasabbak. Bár erős túlzás volna a csapattagok bármelyikét is kosárlabdázó termettel illetni, még ők is csak térdelve, gugolva tudtak dolgozni az alacsony fejtésben.Itt a második szinten mások a körülmények. A feltörésfejnél kihajtott fő gurítok szélesek, magasak, hiszen a sűrített levegővel működő gumikerekes rakodógépnél tér kell a munkához.— Jelenleg két munkahelye van a csapatnak — magyarázza Boskovics Elemér körletvezető — a fejtési kamrákból szkréperekkel húzzák ki az anyagot a fő- gurítókba, onnan pedig rakodógéppel hordják a döntőhöz.Az egyik munkahely üres már, s az ácsolással is végeztek.Ezt fogjuk műszak vé

— Igen, a múlt év elején— mondja az üzemvezető,— kezdtük a hasított kőzethorgony gyártását. Mindehhez szükséges volt egy műhely kialakítása, s a technológiához elengedhetetlen gépek megtervezése és legyártása.
— Gyorsan megbirkóztak 

ezzel a jeladattal?— Ez nem volt egyszerű— válaszol a főmérnök — hiszen egyszerre gyártottuk a kőzethorgonyokat, egyre nagyobb számban, s menet közben fejlesztettük a műhelyt. Kezdetleges gépekkel kezdtünk, majd novemberben jutottunk el a végleges berendezésekig. Odáig, hogy most évente kettőszáz ezer db-os gyártáskapacitásra képes a műhely.

gén robbantani, — újságolja Dravecz Károly csapat- vezető. — A másikat pedig kiszállítjuk, és beácsoljuk.
— Megszokták-e már az 

új gépet és a másfajta 
technológiát?— Eleinte furcsa volt. Őszintén szólva idegenkedtünk is tőle, de azt hiszem a legtöbb ember így van ezzel. Nehéz áttérni a megszokottól az újra. Mindenesetre már negyedik hónapja dolgozunk a rakodógéppel és ahogy beletanultunk, úgy javultak a teljesítményeink.— A múlt hónapban már 135,6 százalékot teljesítettek, — fűzi hozzá a körletvezető. — Azt hiszem, ezt a szintet tartani tudja majd a csapat.A csapatvezető kétkedve csóválja a fejét.— Nem volna rossz ezt a teljesítményt állandósítani, de a fejtési kamrákat már kisebb szelvényben kell hajtanunk. Itt nem tudom, hogy lesz tonna.— Azért én nem féltem 
a rsnnntnt. — ipffVZÍ IT1OH

— A múlt év elején még túlnyomó részt szakmunkások dolgoztak, gyártották a biztosító szerkezetet. Egyértelmű volt azonban, hogy célgépesíteni kell, s így a műveletek, majd könnyen betaníthatok. A gyártmány jellege, a betanított munka kézenfekvővé tette már a kezdet kezdetén, hogy rehabilitált dolgozókat foglalkoztassunk majd, így segítve és enyhítve a vállalat ilyen jellegű gondjain. Az elmúlt év közepétől végül is sikerült eljutni odáig, hogy kizárólag rehabilitált, általában bányászok dolgozzanak itt.
— Milyen körülmények 

fogadták, illetve fogadják 
volt bányászainkat?

mosolyogva a körletvezető, — erre a kollektívára mindig lehetett számítani, ezért is bíztuk rájuk az új technikát.Közben Zsingor György vájár és Freitag Tibor segédvájár is odajön, akik eddig a villanyszerelőknek segítettek.
— A csapatot évek óta a 

III. sz. bányaüzem legjobb
jai között emlegetik. Mikor 
is alakultak?— De régen is volt - mondja Dravecz Károly - amikor a 70-es évek elején újjászerveződött a kollektíva, 116-on állt. Na nem százalékon, hanem annyi volt a kereset. Aztán János Jóska vezetésével igen jó brigád kovácsolódott össze.— Tízszer nyertük el az aranykoszorút, — veszi át a szót Zsingor György.— ’77-ben pedig megkaptuk a Vállalat Kiváló Brigádja címet is. Ketten ugyan már nem dolgoznak velünk az alapítók közül, - rehabilitálták — de az akkori ifjúsági szocialista brigád magja együtt maradt. Nógrádi Gábor

— A végleges műhely kialakítása előtt nem sikerült olyan körülményeket biztosítani — mondja Vági József —, melyek ideálisak lettek volna a rehabilitált dolgozók foglalkoztatására. Zajos volt a műhely, a füst- elszívással is problémák voltak, a hegesztőberendezések sugárzása is zavarta a dolgozókat. Viszonylag sok munkaművelettel lehetett előállítani a kőzethorgonyt, azaz nagy volt a munkaigénye.— Rehabilitált dolgozóink becsületére legyen mondva — veszi át a szót Bánik Jenő — a kedvezőtlen körülmények ellenére is kitartottak, s teljesítették a bányaüzemek növekvő igényét. Igaz, gyökeres változás történt a munkák menetében. A zaj minimálisra csökkent, por nincs, a füstelszívás tökéletes, valamennyi anyagmozgatás gépesített, központi fűtés, jó világítás van. Sőt, a berendezések kezelése egyszerű, s nem kíván a dolgozóktól erőkifejtést.— Munkarendjük is különleges — szól a főmérnök —, s alkalmazkodik az itt dolgozók egészségi állapotához, óránként munkaszünetet tartanak.
— Az egyre növekvő kő

zethorgony mennyiséget 
mekkora létszám készíti?— A csoport állományi létszáma — folytatja a főmérnök — jelenleg hét fő, az igények kielégítéséhez azonban 12 dolgozóra lenne szükség. A létszám feltöltése vontatottan halad, lehet, hogy azért is, mert a bányáknál tevékenykedő rehabilitált dolgozók nem ismerik ezt a munkalehetőséget.— A felsorolt körülmények alapján — mondja az üzemvezető — a vállalat első korszerű rehabilitált termelő jellegű munkahelyéről szólhatunk. Úgy vélem, az itt dolgozóknak sem közömbös, hogy kapcsolatban maradtak a bányával, s munkájuk tovább dolgozó {társaik mindennapjait köny- nyíti meg. Az itt dolgozók érzik és tudják, hogy munkájuk fontos, szüksége van rá a bányászatnak.— Valóban?— Én kezdettől fogva itt dolgozom — mondja Orsós Géza — jól érzem magam, nem panaszkodom. A II. sz. bányaüzemből jöttem át, húsz évig voltam bányász. Idekerülésem előtt, két hétig voltam fürdős, de az asszonymunka nem tetszett. Egyszóval én nem panaszkodom.— Én sem — mondja Orsós Lajos — igaz én még csak néhány hónapja dolgozom itt. A IV. sz. bányaüzemből jöttem, 16 évet töltöttem a mi bányáinkban, s előtte négy évet a szénben. Úgy érezzük, itteni munkánkkal nem szakadtunk el a bányától, s még mindig bányásznak valljuk magunkat. Több társamnak szóltam, hogy rehabilitásukat követően jöjjenek ide dolgozni. Mindannyian azt szeretnénk, ha egy jó baráti kollektíva alakulna itt ki, s akkor a munka még köny- nyebben menne.*Az üzem és a vállalat keresi a módot, a lehetőséget area, hogy az itt dolgozókat a kötöttségek mellett külön honorálni tudja. V. T.



A dr. Münnich Ferenc szocialista brigád (balról jobbra) Koncz János, I’öntöl Jó
zsef, Balázs László, Petrovics József. Mész József, Horváth János, Pirgl József, 
Böngyik Péter (brigádvezető), Horváth József, il’j. Öllés Dezső, Tálós Gábor.

Keller Gábor felvétele

A Megyei Tanács

Az ÉDÜ könyvtárosa

Az Ércdúsító üzemben a III. sz. üzemegységnél karbantartó és felújító munkákat végez a dr. MünnichFerenc szocialista brigád, újításokra is ad lehetősé
in éves tevékenységük soriín öt alkalommal nyerték el a Vállalat kiváló brigádja címet.

— Minek tulajdonítják 
ezt? — kérdeztük Böngyik Péter brigádvezetőt.— Elsősorban a gazdasági munkánknak, a csertői gyermekotthon 1967 óta történő patrónálásának, smindehhez kollektívánk norálták, mint újítást. Je- összeforrolt, baráti légid)- lentősége a környezet rének. Tőlünk nem mennék szennyezésének csökkentőéi, igen jó hangulat, szel- seben van.lem uralkodik a brigádban. — A nehéz, fárasztó hét-

— Mindez a brigádvezefő köznapok után társadalmi
szerepének fontosságára is munkákra is jut idő, ho- 
utal. ■ gyan és miért?— Ezt azért nem mondn- — Időben szervezzük a nám. Csoportvezető is vn- munkákat, melyet a brigád gyök, s vannak olyan dói- tagjai megértenek, olyan gőzök, akik nem tagjai a nincs, hogy a csertői gyer- brigádnak. Minden évben mekotthonra valakinek ne elmondom a csoportnak, legyen ideje. Mi nem tudósak az legyen és lehet tag- juk a gyerekeknek pótolni ja a brigádnak, aki mindig a szülői szeretetet, de amit teljesíti a vállalásokat. így tudunk adunk, segítünk, egyszerűen nem teremtődik Azt akarjuk mi is, hogy j arra lehetőség, hogy „most otthonukban a körülményeknem érek rá, majd máskor”. A szerződést aláírók egyformán húzzák a brigád szekerét.

— A mindennapi mun
kában ez mit jelent?— Elért eredményeink- Kutató-mélyfúró üzem dol- ben a gazdasági munkának gozóival közösen. Korábban van fontos szerepe. Üzem- két szivattyút építettünk be, egység vezetőnk, Egry Ró- amely az ivóvíz-ellátást bért nagy hangsúlyt helyez biztosítja. De ugyanígy em- e térre. Jó-jó, hogy vég- üthetném a szennyvízveze- zünk társadalmi munkát, ték és kerítésfelújítást, az patronáljuk a gyermekott- elszáradt fák kivágását, hont, de szerinte és szerin- tönkrement járda újrabeto- tünk is első a gazdasági nozását.munka. Azután ott végzünk — E patronáló tevékeny
társadalmi munkát, ahol ségért Baranyáért emlék- akarunk, abba már nem plakettet adományozott a igen szól bele senki. megyei tanács. Hogyan fo-— A múlt évben jelentős — A brigád tagjait örömmunkáink voltak: a segéd- gadtátok?anyagtároló üzembe helye- teli érzés hatja át, hogy zése, amely nagymértékben nem csak a gyerekektől megkönnyíti a technológián kapunk kedves szavakat, dolgozók munkáját. A só- hanem a megye is elismeri savgyártás bővítésére irá- hosszú évek óla végzett nyúló üzemi kísérlet, gyár- patronáló tevékenységű n- tási, szerelési munkáinak |<et.elvégzése. A lúgzóban afeltáró oszlopok felújítását V. T.

1—30-ig a Stúdiógalériában: 
Emberek és állatok között. 
Mayer Tibor karikatúra-kiállí
tása.

viszont már közösen végeztük a Steinmetz szocialista brigáddal.
— Az ilyen munkavégzés

set?— Minden évben háromnégy újítást adunk be, elsősorban a munkánkat, vagy a technológián dolgozókét megkönnyítőt. Újításaink közül legjelentősebb a mechanikus porszóllítás megoldása. A berendezés font.osságát az is mutatja, hogy 4(1 ezer forinttal ho-

jobbak legyenek. Ez nemcsak játékok készítésével, felállításával oldható meg, legutóbb például az otthon ivóvíz kútjának a felújításából vettük ki részünket a

5- én, 15 órakor: Otthoni ran
devú Patacson.

6- án, 16.00, 10.00 és 20.00 óra
kor Sikerfilmsorozat. Mindhalá
lig zene.

Szocialista brigádok klubja: 
0-án, 10 órakor a nagyterem
ben: Magyarország a II. világ
háborúban című vetélkedő 
döntője.

Vonalas vallomások
Műterem és műhely.Talán így jellemezhető az a magányos zúg, amelyben Mayer Tibor éli a mindennapjait. Sem közvetlenül munkatársa, sem előszobái titkárnője nincs, akivel a hatalmas termet és munkaidejének perceit meg kellene osztani. Azért mégsem tör rá a magány kegyetlen súlya.Sok barátja, ismerőse akadt és akad, nemcsak kiállítására készülőben — akivel az idejét mindig hasznosan töltötte el.Azt mondják róla: jó a keze. Én hozzátenném, a szeme is. Hiszen nagyszerű karikatúrái, — amelyek kiállítását a Ságváriban láthatjuk, június 1-től — arról vallanak, hogy a szeme rögzíteni képes egy arc legjellegzetesebb vonásait, a mozdulat pillanatát, és mindezt a kéz ördögi ügyességgel és boszorkányos gyorsasággal rója a fehér papírra.Mayer Tibor főállásban napi nyelven szólva, azirö- sen, a IV sz bányaüzem deko- dajanak egyik sarkában a piakát, melyiol dolgozóink ratőre és tűzvédelmi fel- nagy rendet megzavarja a a Ságvári Endre Művelőügyelője mellesleg karika- karikatúrák, képek rende- dési Ház programjának turistának született. zésével együttjáró felfordu- egy-egy érdekes előadásá-Már a nagyváradi gim- lás. , u tájékozódhatnak,nazista évek alatt társainak Külön-külön csokorba Egy közös ismerősünk — készítette a rajzokat, és a rendezve a Dunántúli Nap- amojyan művészféle — helyi „Drótkefe” vicclapban lóban megjelent sportkari- hogy együtt látott bennün- bemutatta tehetségét, sajá- katúrák töredéke barátok ket Mayer Tiborral, nem tos látásmódjáról ízelítőt vadasztársak, külföldi útról kís éllel a hangjában meg- ndott ntitciiscik, kalapok, hatizsá" jegyezte.1947 őszén került Pécsre, kok, lábak és az elmarad- _ Aztán szépet írjál a még egyetemi évei alatt és ^atatla? vadak. Bevallom, a művészúrról) mert a legkö- két év múlva a Dunántúli tollat mgyelve, es ha is-Napló sportkarikatúristája merosöket véltem felfedez- volt, külső munkatársként, ni, jót kacagva forgattam Az 50-es években kereske- az egyszerű, világos, vona- delmi és vendéglátóipari 'as rajzokat.vállalatoknál grafikusi vagy Derültségemet fokozta, reklám munkákkal foglal- amíg a fotós kollégával bekozott. I960, április 1-én szelgettem, nem egész há- került a MÉV I. sz. bánya- rom Perc alatt tollvégre üzeméhez. Az új munkahe- kerültem, s néhány vonalai megrajzolva ott vigyor-lye nem áprilisi tréfa volt, mert még ma is dekoratőrként dolgozik itt, mint belépésekor.Két szenvedélye van, ez kíséri zsenge gyermekkorától: a karikatúra és a vadászat. Az emberek és az állatok. Mindegyikről a rá jellemző — néha a fonákjáról fanyar humorával — mutatja meg. Ahogy a vadász puskavégre kapja ahibás vadat, úgy tűzi Mayer a vadakkal találkozni — Tibor tollvégre az emberi mondja szerényen.hibákat is. Így vallanak karikatúrái néha — az ő görbe tükrén keresztül — rólunk, emberekről.A műtermében vagy köz-

Fekete bajuszos fiatalember 
lép be az ÉDÜ könyvtáréba. 
Három krimit hozott vissza, s 
már viszi is a következő ol
vasnivalót. Mikor elment a 
könyvtáros arcán elégedett mo
soly ült.

— Ez az öt általánost végzett 
cigányfiú egy éve kölcsönöz 
nálunk könyveket. Igen örülök 
neki, hisz hátrányos környe
zetből került ki. Ma még kri
miket, sci-fiket olvas, de fel
adatomnak érzem, hogy a 
könyvek segítségével tágítsam 
érdeklődési körét.

— HORVATH JENŐ, az ÉDÜ
könyvtárosa 25 éve dolgozik 
vállalatunkéi. Munkatársai, 
kortársai szeretik, becsülik. 
Életútja nem rendhagyó. Vil
lanyszerelőként kezdte, majd 
villamos művezetőként dolgo
zott. Később munkavédelmi fe
lelősnek választották meg. Most 
mint csoportbizalmi tevékeny
kedik. Munkája mellett társa
dalmi munkában könyvtáros. 
Ősztől nyugdíjba megy.

— Mi minden történt negyed
század alatt? a tömegkom
munikáció rengetegében ho
gyan találja meg a kapcsola
tot könyv és olvasója közölt?

művészien elkészíteti

gott rám saját karikatúrám is. Sokoldalúságára jellemző, hogy rókafogból számos stilizált havasi gyopárt készített. Ezek közül egy dísze a vadászkalapjának.Faggatom, régmúlt vagy közeli vadászkalandjairól, de nem mesél egyet sem. Hétvégeken, a vadásznapjain megy a természettel és
Mayer Tibor nemcsak jó karikatúrista, hanem jó dekoratőr is. Ezt jelzi, 1974- ben kapott Kiváló Dolgozó oklevél és számos, igénye-

— Diákkoromban kerültem 
igazán közel az irodalomhoz. 
Akkoriban ún. önképzőkörök 
működtek. Itt szavaltunk, szín
darabot adtunk elő. Emellett 
jutott időm olyan művek ol
vasására is, melyek nem vol
tak kötelezőek.

— Az ’50-es évek közepén az 
Építők Megyei Központi Kul- 
túrotthonában voltam könyvtá
ros. A tapasztalatokat itt kezd
tem gyűjteni. Mikor a MÉV- 
hez kerültem, az ércosztályo- 
zónál alakítottunk ki egy leté
ti könyvtárat. Igen szerény kö
rülmények között működött. 
SOU kötettel indultunk. 1976-ban 
az üzemvezetés és a szakszer
vezet segítségével kezdődött a 
bővítés. A belső berendezése
ket a brigádok készítették. A 
könyveket Géber Sándor segít
ségével cseréltük a Ságvári 
Művelődési Házzal. Ma 3000 kö
tetünk van.

— Hogyan ludja a könyveket 
propagálni, hisz a dolgozóktól 
viszonylag elszigetelten dolgo
zik?

— ,,A jó könyvnek nem kell 
cégér” — mondhatnám jól is
mert közhellyel élve. De ez 
nem igaz. Igenis irányítani kell

zelebbi vadászvacsorára betölt kolbásznak.Lehet, hogy betöltenek...? Kukái András

Pályázati felhívás
A Baranya megyei Tanács

V. B. művelődési osztálya, a 
Mecseki Szénbányák Szakszer
vezeti Bizottsága, a Mecseki 
Szénbányák liász-klubja és a 
Mecseki Bányászati Múzeum 
fotópályázatot hirdet. A pályá
zat témája a bányászélet. A pá
lyázaton a Baranya megyében 
élő alkotók vehetnek részt. A 
pályázatra küldött fotókat zsű
ri bírálja el és az arra alkal
mas képekből a Mecseki Bá
nyászati Múzeum (Pécs, Déry
né u. 19.) 1983. augusztus 29- 
től szeptember
rendez.

Pályázati feltételek: pályá- laló felajánlások illetve díjak:
zónként beküldhető 4 db feke
te-fehér és 4 db színes fotó. 
A fekete fehér fotók hosszabb 
oldala legalább 40 cm, a szí
neseké legalább 30 cm. ötnél 
nem több képből álló sorozat 
is beküldhető. Egy sorozat egy 
fotónak számit. A fotók hátol
dalára jól olvashatóan fel kell

a figyelmet a jó olvasmányok
ra. Próbálkoztunk különféle 
olvasómozgalmakkal. Az igaz
ság az, hogy ezek a propa
ganda trükkök kötelező ízűek 
voltak, s így nem érték el cél
jukat. Bár konkurrensként je
lentkezik Börzsönyi János 
könyvterjesztő, mégis jó érte
lemben vett ellenfélnek tekin
tem. Tőle nem kölcsönöznek, 
hanem vásárolnak. Az életszín
vonal változásával ez érthető 
is. Mind többen szeretnénk, ha 
könyveink nemcsak társaink, 
hanem lakásaink díszei is len
nének.

— Mit kíván az utódjának?
— Sok és sokféle könyvet ol

vasson, hogy ajánlani is tud
jon az olvasóknak. Az embe
rekkel való kapcsolat kialakí
tása nélkül ez pedig nehéz fel
adat.

Helschtáb Klára

mTV PECÍI ÍTUO1O

A Magyar Televízió pécsi 
körzeti stúdiójának két műso
rát ajánljuk olvasóink figyel
mébe. Az egyik egy kétrészes 
film második része, mely az 
Egészséges kisbabáért címet 
viseli. Az első részt május 5- 
én sugározták, a második rész 
követítésére június 2-án, este 
17.45 órakor kerül sor a 2-es 
műsorban. Személyesen is só- 
lkakat érdekelhet ez a téma és 
'társadalmi mértékkel mérve is 
aligha hangsúlyozható a fon
tossága: minél több egészséges 
csecsemő szülessen és marad
jon életben. Okos, megfontolt 
édesanyák és felkészült orvo
sok, modern laboratóriumok 
fogtak össze ezért. Az Orvosto- 
vábbképzó Intézet munkatár
sainak segítségével — a mű
sorban dr. Czeizel Endre is 
közreműködik — pillanthatnak 
be a tévénézők a titkokba: a 
szakemberek a terhesség, a ter
hesgondozás és a szülés kérdé
seire adnak választ.

Június 14-én az 1-es prog
ramban este fél 7-kor kezdődik 
az Ormánság fájából eimű ri
portműsor. A fa mint haszná
lati eszközök, szerszámok, épü
letek, bútorok anyaga ősidők 
óta ismert. S mikor már-már 
azt hittük, a modern anyagok 
kiszorítják, a fafaragásnak új 
reneszánsza kezdődött meg. 
Legalábbis a művészi és a mű
vészettel határos területen. Hi
szen élnek még olyan pászto
rok, idős parasztemberek, akik 
ismerik a fafaragás fortélyait, 
hozzájuk látogat el a pécsi 
stúdió stábja.

G. T.

Otthoni randevú ’83
A bányászlakta települések 

közül — május 8-án — idén 
elsőízben Hidasra látogatott az 
Otthoni randevú már már ál
landó szereplőgárdája. A válla
lati szakszervezeti bizottság és 
a Ságvári Endre Művelődési 
Ház által szervezett ajándék
műsor ezúttal is gazdag prog
rammal várta az érdeklődőket. 
A kedvezőtlen időjárás ellené
re szépszámú közönség volt kí
váncsi a különböző együttesek, 
csoportok produkcióira. Ezen a 
napon a község szinte minden 
lakója találhatott kedvére valót 
a sokféle szórakozási lehetőség 
között.

tüntetni a szerző nevét, lakcí
mét és a mű címét. Beküldési 
határidő: 1983. augusztus 1. A 
képek visszaküldésének határ
ideje 1983. szeptember 15. A fo
tókat postán vagy személyesen 
a megadott nevezési határidőig 
Pécs, Déryné u. 9. számra a 
Mecseki Bányászati Múzeumba 
kell eljuttatni.

A rendező szervek a bekül
dött fotókat kötelező gondos
sággal kezelik, az esetleges sé
rülésekért felelősséget nem 

10-ig kiállítást vállalnak. A nyomdai és eljá
rási költségeket is magába fog-

a Baranya megyei Tanács mű
velődési osztálya részéről 5000 
forint, a Mecseki Szénbányák 
Szakszervezeti Bizottsága ré
széről 3000 forint, a Mecseki 
Szénbányák liász-klubja részé
ről 5000 forint, a Mecseki Bá
nyászati Múzeum részéről 4000 
forint.



A II. sz. bányaüzemben az 1983. I. félévi kiképzés keretében a pv.-szervezet tagjai az egyéni védőeszközök 
használatának módjával ismerkednek. Bálint Jenő felvétele

Újítások

Egyre korszerűbb 
egyéni védőeszközök

„Száz forintnak 
ötven a fele...”

Az ÉDÜ végtermék üzemrészében használják ,r>ajd a képen látható sűrítettlevegős korszerű egyéni védőfelszerelést.A Drager PR—GG típusú légzőkészüléket a Bányászati Anyagellátó Vállalaton keresztül szerezték be.A készüléket a sűrített levegő hálózatról levegőtisztító rendszeren keresztül látják el előmelegített, tiszta levegővel, amelyek nyomását, mennyiségét a dolgozó szabályozhatja a derékövre csatlakozó szabályozó szeleppel.
Bemutatjuk

4 műhely és a gépcsoport
Az Anyag- és áruforgalmi főosztály tevékenységét bemutató sorozatunk második részében egy olyan munkáskollektívával ismerkedünk meg, ahol jól megfér egymás mellett a kőműves és a motorszerelő. Jóllehet, a munkájuk nem köti össze őket, de a szakmájuk gyakorlásánál mindketten főkép tmk-jellegű munkálatokat végeznek.A csoport összetételéről kérdezem Brúder Károly művezetőt, akinek ugyancsak szerteágazó feladata van, mivel kilenc szakma ló szakemberét kell összefognia, munkáját koordinálni.

A vállon nyugvó kámzsa tökéletesen megfelel az ergonómiai szempontoknak, viselése minden eddig használt egyéni védőeszköznél kényelmesebb.A kámzsába áramló levegő terelése és elvezetése olyan tökéletes, hogy nem érezhető léghuzat és nem is párásodik be az üvegablak.A berendezés csatlakozó szerelvényei és kellékei műszakilag jobbak az eddigieknél.
Dr, Bárány Imre

— Jelenleg 2G fő dolgozik a területen — mondja —, ahol többek között a TH-hajlító műhely, mint a vállalati TH biztosítási elemek gyártója fontos feladatot teljesít, de ugyanolyan fontos tevékenységet folytat a szabóműhely, ahol a műanyag szellőzőcsövek (lutni) varrása történik.— A kőműves és festő szakembereknek is akad munkájuk bőven, hisz az épületek, raktárak állaga meglehetősen megromlott állapotban van. A gépészek feladatát a rakodógépek rendszeres karbantartása és kisebb javítása képezi, de ezt nagymértékben nehezí-

A vállalat május közepéig a következő újításokat fogadta el hasznosításra.II. sz. bányaüzem: Áramszedő görgő acélperselyezé- se. Az újító neve: Katona Árpád, (17 820 forint). PKE lafetta felújítása acélcsővel. Az újító neve: Balogh Antal (27 ezer forint). Vászonbetétes hangtompító PR fúrókalapácshoz. Az újító neve: Wágner Antal (B).III. sz. bányaüzem: Bó- nyaűrszék műanyagtartályból. Az újító neve: Faragó László (B). Pályaépítés perkolációs meddőből gumikerekes szállításhoz. Az újítók neve: Benkovics István és Drótos László (1 127 360 forint).Szolgáltató üzem: KRAZ- gépkocsik felszerelése KCR daruval.- Az újítók neve: Gelencsér Ferenc, Garaly- szki János, Bedők István és Vég Béla (B). Jelfogó tekercs és izzók sorbaköté- se tachográfnál. Az újító neve: Vizli János (8 ezer forint).Ércdúsító üzem: Nyomószűrő vezérlés időrelével. Az újító neve: Rónaky Ká-
Társadalmi munka

Mcgjött a jó idő végre, a hét
végi házalt, nyaralók lassan új
ra benépesednek, ha másért 
nem, hát azért, hogy kitaka
rítsák, rendbehozzák őket. AZ 
igazi üdülési szezon kezdete 
előtt — nem csak a magánhá
zakban, nyaralókban — a ma- 
gyarhertelendi üdülőre is ráfér 
egy ilyen takarítás. Erre vál
lalkoztak a IV. sz. bányaüzem 
nődolgozói közül 18-an április 
2G-án munkájuk befejeztével. A 
társadalmi munkán — amit az

ti az országosan jelentkező alkatrészhiány, pedig ha valaki közel van a vállalati anyagellátáshoz ők igen. Ezért vált szükségessé a napokban házilag elkészített emelővillás targoncához rakodókanál, amely végre megkönnyíti a nehéz és egészségtelen fizikai munkát, az ipari só vagonból való kirakásáról.— A műszerészek végzik az egész vállalat területén a mechanikus és elektromos írógépek, könyvelőgépek karbantartását és kisebb javítását. A csoporton belül a kollektíva munkáját a Petőfi Sándor szocialista brigád teszi teljes-

roly (B). Gumicsapágy sütőminta egyspirális osztá- lyozóhoz. Az újító neve: Gamos István (100 ezer forint. Állvány hidraulikus préshez. Az újító neve: Fazekas Ferenc (35 ezer forint). Kapcsolás RT robbantógép szinkronrész ellenőrzéséhez. Az újító neve: Kopjál- Ejnár (20 ezer forint). Szerelőkocsi vonó- rúd meghajlítása. Az újítók neve: Bernát József ésMandzurakisz Vaszilisz. (B).Kísérleti kutatási és automatizálási üzem: Rakodólapra szerelt műanyagtartály beszerzése. Az újítók neve: Sziládics József és Kis Tóth Jenő (11 400 forint).A zárójelben levő számok azt a többletnyereséget jelölik, amit a vállalat az újítások alkalmazásával éves szinten ér el.(B) = Balesetveszély, az egészségre káros tényezőket csökkentő, vagy a munkahelyi körülmények javítását szolgáló újítás. Hasznossága pénzben nem fejezhető ki.
üzemi nőbizottság szervezett — 
a női szocialista brigádok mind
egyike részt vett, legnagyobb 
szántban a Zó ja brigád, de 
részt vettek olyanok is, akik 
nem tagjai egyik brigádnak 
sem. a feladat az ajtók, abla
kok lemosása volt, amit nagy 
jókedvvel és igen serényen vé
geztek leányaink, asszonyaink. 
Kezük nyomán kicsinosodtak 
a házak még a virágoskert ka
pálására is maradt erejük.

WesztI László

Az átalakított gép az ipari só kirakását könnyíti meg.
Komáromi István felvétele

sé, amelynek eredményességét bizonyítja az 1982-ben elért arany fokozat. Végezetül megjegyzem — mondja a művezető —, hogy számunkra az jelenti a meg-

... .egye meg a fészkes fekete fene” és ami a MÉV szálló felújítását illeti, e nótában megfogalmazott gondolat tökéletesen igaz. Valamikor 1982 tavaszán a MÉV megbízást adott az ÉLISZ nevű szövetkezetnek és szerződést is kötöttek, hogy a már említett szálló felújítási munkálatait végezzék el. Itt szobák, fürdők, nyílászárók stb. javításáról, esetleg egyes szerelvények újjal való kiváltásáról volt szó. A szerződés 2,4 millió forint keretösszeget tartalmaz a vállalt munkák költségeinek fedezésére. Ezen belül egy fürdő felújítása kb. 180 000 forintba kerül az előkalkuláció szerint.
Hogy ez sok vagy kevés az most utólag derült ki, úgy hogy ma egyértelműen soknak, sőt erkölcstelen soknak bizonyul. A következő tényhelyzet talán önmagáért beszél. (Ez csak egy a sok közül.) Ez év januárjában megérkezett egy brigád az „A”-épület I. emeleti W. C. és fürdő felújítására. A munka zajából ítélve az ezen a szinten található osztályok dolgozói és a szálló lakók is úgy vélték, hogy nagyon gyorsan elvégzik a felújítást, így a por és piszok és a fülsiketítő zaj csak rövid ideig veszi igénybe a dolgozókés lakók türelmét. Most már tudjuk, naív elképzelés volt hinni a gyors, becsületes és tisztességes munkavégzésben. Közel 4 hónapig tartott ennek az egy vizesblokknak a felújítása. Amikor a munkákat végre befejezték és kifestve, valamint nagyon szép piros metlahi burkolattal ellátva rendeltetésszerű használatra átadták, mindenki megkönnyebbülten lélegzett fel. Ám a használatbavétel utáni második héten legnagyobb meglepetésre lezárták a felújított fürdőket és rövidesen újra zaj, piszok és valami mérhetetlen pa-

nyugvást, ha nem veszik észre, hogy vagyunk, mert akkor mennek a gépek, nincs egyik munkaterületen sem műszaki hiba.
Komáromi István

zarlás képe bontakozott ki előttünk. Mint kiderült, a végzett munka nem felelt meg a műszaki előírásoknak, és így a szemre ízléses fürdő a vadonatúj burkolatával együtt rövid időn belül újból romokban hevert. Érdeklődésünkre, hogy az újbóli felújítást ki fizeti ki, a munkát végzők egyike közölte, hogy belefér a keretbe és garanciába megcsinálják.
Dolgozóink is jól bánnak az alapműveletekkel és a látottak alapján ők is kihozták a kb. 180 000 forintos kölséget, hisz az egyszeri felújítás 90 000 forintba, akkor a második a közvetlenül a készre jelentés utáni rombadöntés következtében 2x90 000-be kerül, sőt úgy gondoljuk, hogy még valami nyereség is képződik a kivitelezőnél. A baj csupán ott van, hogy a második 90 000 forint kalkulációja során már valahogy az itt dolgozók és lakók zsebe kezdett bizseregni. Az erkölcsi oldal sem elhanyagolható, hisz tételezzük fel, hogy valamelyik dolgozója vállalatunknak nem bírja elviselni ezt a pazarlást és „értékmentés” címén hazament egy doboz piros met- lahi-lapot. Ez vagy fel sem tűnik senkinek sem, hisz nem tétel ilyen káló mellett, vagy ha ugyanaz a dolgozó rendészeik ébersége folytán rajtaveszt, jön a jogos fegyelmi, a megszégyenítés és kártérítés. Akik viszont dobozszámra törik össze úgy, hogy előbb még le is rakják majd réselő- vel újból nekiesnek, talán még prémiumot is kapnak, hisz ők „munkát végeztek”.
Az itt dolgozók tapasztalták azt is, hogy a kivitelezők áldozatvállalásával sem volt baj, hisz szabadszombatjukat is felhasználták a gyorsabb munkavégzés érdekében. (Igaz, hogy e szombatot megelőző napon 2 óra körül vidám nó- tázás volt hallható a törmelékkupac tetejéről.) Valószínű, a jól és kellemesen beiktatott lemaradást hozták be dupla pénzért. A második felújítás után már nem is keltett nagy meglepetést, hogy a fürdőkádból leeresztett víz nem egyenes úton távozik a lefolyóba, hanem először kíváncsian kijön a „Szuezi csatornán” majd „áradozik” egy kicsit az újabb szép piros burkolaton és mint aki jól végezte dolgát elszivárog ugyanoda, ahova a 2,4 millió forint. Hogyan tovább?

Szabó Sándor



A IV. kategória I. helyezettje a Rideg—Pirák páros a magyarhertelendi ügyességi 
pályán.

autós harcitúra
Vállalatunk KlSZ-bizott- sága immár hagyományosan rendezte meg május 7-én az autós harcitúrát, amely az eddigiektől színvonalasabb és nehezebb volt. A májusi időjárás kegyes volt, mivel a mező- gazdaságnak kijáró eső ezúttal elmaradt, amelynek a közel száz résztvevő versenyző és persze a versenybírók örültek. A verseny öt ügyességi slalom gyakorlatból állt, amely közben egészült ki futással, gránátdobással, lövészettel. Természetesen a KRESZ-szabá- lyok betartásával kellett a gépjárműveknek közlekedni de voltak olyan terepszakaszok, ahol a járművek sebességét ki-ki belátása szerint növelhette, mert az időellenőrző állomások közti távolság szűkreszabott időre volt meghatározva.

Újabb siker a szovjetek ellenElőző számunkban már hírül adtuk, hogy a MÉV szakszervezeti bizottsága meghívására — májusban — Pécsre érkezik a Szovjetunió budapesti nagykövetség sportküldöttsége. Eddig hat alkalommal találkoztak egymással, hogy sakk, asztalitenisz, röplabda, lövészet és labdarúgás sportágakban összemérjék erejüket. Az idei találkozó újabb MÉV sikert hozott. A sakkozóink 13-7-re győztek, míg egyéniben szovjet siker született. A nőj asztalitenisz csapatversenyt a Tu- koráné, Kustosné, Somogyi- né trió biztosan nyerte (5-1), míg a férfi együttesünk nagy küzdelem után döntetlent ért el a kitűnő játékerőt képviselő szovjet csapat ellen.
Honvédelmi napok

Május 2-án az Acsády úti Ál
talános Iskola VII.—VIII. osztá
lyos tanulói részére honvédelmi 
napot rendeztek a III. sz. bá
nyaüzem Iöterén és sportpá
lyáin. A rendezvényre az is
kola és az üzemi MHSZ 1978- 
ban kötött együttműködési 
szerződése alapján került sor.

A 94 úttörő elméleti és gya
korlati foglalkozáson vett részt. 
A honvédelmi előképzést szol
gáló előadások meghallgatása

A rendezés minden résztvevő igényét kielégítette, ugyanis a malomvölgyi célnál friss üdítő és szendvics várta a versenyzőket.Eredmények: I. kategória: 1. Kovács—Kószó páros MÉV, 2. Deli—Balázso- vics páros Rendőrség, 3. Szabó—Posztó MSZB.•II. kategória: 1. Eperjesi —Rómer páros MÉV, 2. Mang—Mangné páros Rendőrség, 3. Deverdics—Bérces páros MÉV.III. kategória: 1. Litvai— Kovács páros MSZB, 2. Balog—Császár páros MÉV, 3. Komáromi—Farkas páros, MÉV.IV. kategória: 1. Rideg— Pirák páros MÉV. 2. Szabó—Kozma páros. Bőrgyár, 3. Keszericze—Kübli páros,MÉV.
Komáromi István

Lövészeink ezúttal is kitettek magukért, nagy fölénnyel nycrték a csapat- és egyéni versenyt. Ezúttal jól ment a játék a női röplabda együttesünknek, remek játék utón 2-1-re legyőzték a szovjet lányokat, a férfi csapatunk ezúttal sem bírt a vendégekkel és 2-0-ás vereséget szenvedtek.Nagypályás labdarúgócsapatunk továbbra is legyőzhetetlen a vendégek számára. Kitűnő játékkal 11-3-ra győztek. Előzőleg Hidason léptek pályára és a helyi együttest 8-5-re legyőzték. Másnap a szovjet vendégek kiránduláson vettek részt, majd a harkányi ebéd után visszaindultak Budapestre. K. M.
után teniszben és légpuska-lö
vészetben mérték össze tudásu
kat a gyerekek. Sajnos a III. 
sz. bányaüzem és az iskola 
közötti együttműködés utolsó 
rendezvénye volt ez a honvé
delmi nap, mivel az új tan
évtől kezdve nemzetiségi álta
lános iskola lesz a. mostani 
helyén, s a diákok és taná
rok más iskolákban fognak te
vékenykedni a jövőben.

II. I.

Erő, szépség, ügyesség

Sportolj velünk!Évek óta kívánsága volt a szállón lakó dolgozóinknak, hogy házon belül létesítsen a gondonoksóg és az önkormányzati bizottság egy kondicionáló termet. A kívánság a vállalat vezetősége, valamint a szálló vezetősége egyetértése, illetve segítségével megvalósult. A dr. Doktor Sándor —Zsolnay Művelődési Központ támogatásával megalakult Pécsett a testépítő klub. Az egyesület egyéves múltra tekint vissza. Tíz alapító taggal indult, szinte a semmiből fejlődött fel Molnár Csaba vezető edző vezetésével, aki a városban eddig „csak” négy, ideiglenesen megtűrt helyen próbálkozott a sportág alapvető feltételeinek megteremtésével. Az erő- és izomfejlesztő gépek mögül kértem fel a mestert, hogy beszéljen — a reméljük végre otthonra talált — egyesület életéről és munkájáról.— Igen, valóban a nulláról indultunk, amiről napjainkig a felszereltségünk értéke meghaladja a kettő- százezer forintot...— A munkában résztvevők száma is 25—30 főre emelkedett, napi két edzési — délelőtti, illetve délutáni — lehetőséggel.
— Milyen módon lehet 

azoknak jelentkezni, akik 
kedvet és főként akaratot 
éreznek e sport iránt?— Akik a felügyeletem alatt, mint kezdők jelentkeznek, heti háromnapos edzésprogrammal dolgoznak, ennek időtartama kb. 3 hónap. Ezt követően 4—- 6 napos osztott edzésprogramot adok a fizikai álló- képességtől függően az egészségre és az arányos test felépítésére való tekintettel. A tapasztalataimnak megfelelően egy év múlva látható az edzési munka sikere és eredménye.

— A „herkulesi" izomzat- 
ra és erőre vágyó fiúkon 
kívül még kiket látsz szí
vesen az edzéseken?— A férfiaknál 15—50 éves korig mindenkit, a hölgyeknél 17—45 éves korig szeretettel várom a jelentkezést, akár a mozgásigény kielégítésére, vagy a test

Országos
horgászverseny
OrfünImmár kilenc éve annak, hogy az Országos Kőolaj és Gázipari Tröszt szakszervezeti bizottsága első ízben kiírta az Országos Olajbányász Horgász Kupát. Az idei versenyt június 18—19- én Orfűn rendezik. Az országos esemény évről évre több résztvevőt vonz. Ez alkalommal is az ország minden részéből várnak csapatokat.A szervezésből oroszlán- részt vállal vállalatunk szakszervezeti bizottsága és az Ércbányász Horgászegyesület. Az előkészületek jó ütemben folynak.Az eseménnyel részletesebben következő számunkban foglalkozunk.

súlyfeleslegtől való megszabadítására és a szép női alkat kialakítására.— Arról sem szabad megfeledkezni, hogy a fiatalkorú sportolni vágyóknál szülői, illetve orvosi javaslat feltétlen szükséges. A szakosztályban szisztematikus program folyik, és az edzésterveknek megfelelően kell dolgozni-edzeni minden tagnak. Csak fegyelmezett munkával lehet eredményeket elérni.A vezetőedző beszélgetésünk befejeztével bemutatta az edzőteremben található erőgépeket és annak kellé- ! keit, amitől igazán csak szépülni és izmosodni lehet. A szálló lakói részére külön szerdán 9—12 óráig és 14—20 óráig áll a terem rendelkezésre.
Hideg Kálmán

Sakk
A 91. üzem 
a petőciek

Véget ért az izgalom, felengedett a feszültség, kisimultak a ráncok a sakk- bajnokság résztvevői arcán.A II. üzem „B”-csapata ünnepel, öröm a játékosok szívében, fürdés a siker fényében. Jó érzés, de ezért nagyon meg kellett küzdeniük, hogy a tavaszi bajnokság végén mindezt át- érezhessék. Nem volt köny- nyű számukra ezt a sikert és a vele járó négy pontot megszerezni, a rivális IV. üzem „A”-csapata ellen. A petőciek hosszú időn át nyerték a bajnokságot és most egy pillanatra megtört a lendületük. A négypontos hátrány már úgy tűnik behozhatatlan a listavezetővel szemben, tavasszal mindkét alkalommal vereséget szenvedtek Bakonyától. Az őrségváltás tehát jogos és megérdemelt, egy viszont igaz: félidőben helytelen lenne ünnepelni és ugyanakkor temetni is.

REJTVÉNY
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. és 32. sorúban 

Renard francia író egyik aforizmáját rejtettük el. Megfejtésül 
az aforizmát kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1983. 
június 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk 
ki.

Vízszintes: 14. Madár. 15. En- mániában. 11. Részvénytársa- 
ged. 16. Fizikai fogalom. 17. ság. 12. Tiltószó. 13. Három — 
Van ilyen út is. 19. Szovjet re- oroszul. 18. Mosószermárka. 20.
pülőgép típus. 21. Zamat. 22. 
irodai kapocs. 23. Üt — lati
nul. 25. Előd. 27. Úttal kapcso
latos. 28. Fordított kettős más
salhangzó. 29. Fertőző beteg
ség. 31. Ingaóra része. 33. 
Hosszmérték rövidítés. 34. Lop
va figyel. 35. Becézett Erika. 
37. Erbium. 38. Fájó dolog. 39. 
Nátrium. 41. Szűk völgyek. 45. 
Strázsa (l'ord.)! 46. Kritika kez
dete ! 48. Illetve röviden. 49.
Heréit kos. 50. Igefajta. 52. VI- 
zíjármű. 54. A szoros abc kez
dete. 50. D. N. M. 58. Előde. 
59. Americium. 60. Szorongatott 
helyzetéből kikerül. 64. Szemé
lyes névmás. 65. Borítékra ke
rül. G6. Visszaút! 67. Olajos nö
vény. 68. Szintén nem. 70. Azo
nos mássalhangzók. 71. Becé
zett Péter. 73. Letisztít. 75. Ró
mai 4. 76. Főzeléknövény. 77. 
Szamárbeszéd. 79. Gléda. 80. fr 
terrorszervezet. 81. Kérdőszó. 
84. Rádium. 86. Tüzet éleszt. 
87. Becézett Ödön. 89. Szemé
lye. 92. Melegítő eszköz. 93. 
Gabonanövény.

Függőleges: 2. Hő. 3. Vezeték
ben kering. 4. Bőség végei 5. 
Folyó a Szovjetunióban. 6. Be- 
rillium. 7. Menyasszony. 8 Fér
finév. 9. Arzén. 10. Folyó Ro-

megtörte 
uralmát
Várjuk meg az őszi végeredményt és akkor meglátjuk, kinek csillog az aranyérem!Ismerve az együtteseket, 
a pillanatnyi siker és hátrány mindkét csapat számára ösztönző lehet a folytatásban és akkor még izgalmasabb, kiélezetteb küzdelmeket láthatunk a bajnoki címért. A harmadik helyen a II. üzem „A” áll két pont előnnyel a IV. üzem „B” előtt. A Kutatómélyfúró, Szolgáltató és az Anyagosztály a további sorrend, ők már nem szólhatnak bele a dobogós helyezésekbe, csak egymás között dönthetik el a végső sorrendet.
TAVASZI BAJNOKSÁG VÉGEREDMÉNYE

1. II. üzem „B” 22 pont
2. IV. üzem „A” 18 pont
3. II. üzem „A” 13 pont
4. IV. üzem „B” 11 pont
5. Kutató-mélyfúró 8 pont
6. Szolgáltató 2 pont
7. Anyagosztály u pont
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Női név. 23. Vásárolja. 24. A 
hirdetés. 26. Sporteszköz. 27. 
Van ilyen kötél is. 29. Lopva 
figyel. 30. Menyasszony. 33. Ku
tató. 36. Középen kidül! 40. A 
három testőr egyike. 42. Mű
szaki létesítmény. 43. Furcsa. 
44. Kérdőszó. 47. Régi fegyver. 
51. Szikladarab. 53. O. M. 55. 
48-as tábornok. 57. Program. 
61. Női név. 62 -nél párja. 63. 
Titkon figyel. 69. Elővigyázatos. 
71. Bírósági ügy. 72. Római 2. 
74. Ruhát tisztít. 75. Nőszirom. 
78. Mint a függ. 3. 80. Pa
rázsló. 82. Öra méri. 83. Folyó 
Ausztriában. 85. Középen ta
gol! 86. Szeszes ital. 88. Lám. 
89. Számnév. 90. M. E. 91. Ki
csinyítő képző (ford.). 92. R. Z.

Juhász Károly

Lapunk május 1-1 számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése: Aki nagy dolgokat 
akar alkotni, annak alaposan 
el kell mélyednie a részletek
ben.

Könyvjutalomban részesültek: 
dr. Tóth Mária (Anyag- és áru
forgalmi főosztály), Farkas 
László (7G33 Pécs, Bánki n. u. 
5., fsz. 3.), Göncz József (7953 
Királyegyháza, Petőfi utca 
208.).

Ha kiélezett a csapatbajnokság, kiélezett az egyéni küzdelem is. No, ez nem a törvényszerűségen alapszik, csak a véletlenek játéka hozta így. A lejátszott tizennégy forduló után Horváth István (IV. üzem) vezeti az élmezőnyt 26,5 ponttal. Második Sámuel József (IV. üzem) 1 pont hátránynyal, tőle csak fél ponttal leszakadva a másik két rivális : Szabó Mátyás és Elek Imre (25—25), ők négyen vannak versenyben a bajnoki címért folyó harcban. Közülük bármelyik felállhat a dobogó legmagasabb fokára, s hogy ez a végén kinek sikerül? — egyelőre titok... A sakkozók táborában most hosz- szabb pihenő következik; de ez nem jelenti azt, hogy hétről hétre tétlenkednének. A PMSC sakkterme ajtaja nyitva áll előttük; csak rajtuk múlik, hogyar és milyen formában gyarapítják további elméleti tudásukat.
EGYÉNI

1. Horváth (ív. üzem) 26,!
2. Sámuel (IV. üzem) 25,!
3—4. Szabó M. (IV. üzem 
és Elek (II. üzem) 25—2!
5. Előd (II. üzem) 1!

Kovács Mikló!

Győzelem napi
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Elkészült a vállalat 
szociálpolitikai terve
A szakszervezet aktívabb részvállalása 
a gazdasági és szociálpolitikai 
feladatok teljesítésében

— A vállalat a gazdál
kodási terv részeként el
készítette a szociálpolitikai 
tervét. Hogyan látja ennek 
megvalósulási lehetőségét? — kérdeztük Mészáros Ist
ván vszb-titkórt.— A vállalat szociális tervq négy fő fejezetben munkavédelem, művelődés és sport, szociális ellátottság, munkahelyi és emberi viszonyok fejlesztése területén fogalmazza meg az ez évi tennivalónkat. Tervünk részletesen tartalmaz közép- és hosszútávú feladatokat is, mert a szociálpolitikának reagálni kell a jól látható jövő problémáinak a feloldására is. Tervezett feladataink ez évi ellátására vállalatunk több mint 240 millió forintot biztosított. Ehhez azonnal hozzá kell tenni, hogy ez az összeg kevés valamennyi jogos igény kielégítéséhez, látnunk és tudnunk kell azt is, hogy a vállalati anyagi források behatároltak. így aztán nem könnyű az igények és lehetőségek ellentmondását feloldanunk. Hogy hogyan látom a megvalósulás lehetőségeit? Egyes területeken eredményesen valósulnak meg törekvéseink, mint pl. a kultúra, oktatás, továbbképzés, üdültetés, segélyezés, ifjúságpolitika. Más területen vannak gondjaink, melyeket tőlünk kívülálló okok, vagy megváltozott körülmények befolyásolnak. Pl. lakásépítés, munkásszállítás, egészségügyi ellátás, védő- és munkaruha minősége. Ezek olyan komplex gondok, melyek mindegyikének megválaszolására nem vagyok hivatott.

— A szociálpolitikánk 
leglényegesebb eleme, a la
kásépítések támogatása. Mi
lyen lehetőségek vannak a 
lakásépítésre, s annak anya. 
gi támogatására?— Kollektív szerződésünk mellékleteként a lakásgazdálkodási támogatási szabályzatunkat a bizalmi testületünk még nem hagyta jóvá, tehát csak a jelenleg kialakult helyzetről tudok tájékoztatást adni. Rendeleti úton 1983. június 1-vel megváltozott a lakásépítés (vásárlás) pénzügyi támogatási lehetősége Leglényegesebb változás az eddigi — munkásoknak adható — íoo ezer forint állami támogatás megszűnése. Ugyanakkor kiterjesz

tették a szociálpolitikai támogatást mindenfajta lakásépítésre (gyermekenként 30 ezer forint, eltartott után 20 ezer forint). Egyidejűleg lehetővé tették a vállalatoknak, hogy az adózott nyereségből lakásépítési alapot képezzenek. Ha nyeresége nincs, a tartalék- alapból képezhet lakásépítési alapot, két évi visszapótlási lehetőséggel. Vállalatvezetésünk engedélyezte, hogy a tartalék alapból ez évre 10,6 millió forint kerüljön a lakásalapra.— Dolgozóink kölcsön- törlesztéseiből ez évben várhatóan 3 millió forint kerül befizetésre, így közel 14 millió forinttal gazdálkodhatunk. Ezen összeg kb. fele az 1982-ben rendelkezésünkre álló összegnek, lehetőségeink tehát csökkentek. A vállalati pénzeszközökön felül bányászainknak, akik 1 éves föld alatti munkaviszonnyal rendelkeznek, házasok, , vagy gyermeküket egyedül nevelők 100 ezer forint felfüggesztett bányászkölcsön adható (10 évi föld alatti munkaviszony után ezt nem kell visszafizetni), mely ebben az évben 17,9 millió forintot tesz ki. Ez az összeg 179 bányászlakás pénzügyi támogatását teszi lehetővé.— A vállalati pénzeszkö

1

zöket, amelyek a gyakorlatban csak 1983 májusától állnak rendelkezésünkre, a következők alapján tervezzük felhasználni: bányászlakások támogatása (OTP beruházású lakások) 10 százalék saját készpénz befizetése mellett a 70 százalék OTP-kölcsön biztosításával, a 20 százalék támogatásra 2,5 millió forint, plusz 8 millió forint bányászkölcsön. Családi házat építő dolgozóinknak 4 millió forint plusz 100 ezer forint bányászainknak lakásonként. Szervezett _ cseréből adódó kétlépcsős lakások pénzügyi feltételeinek biztosítására 4 millió forint. A fennmaradó ösz- szeget további területek biztosítására kívánjuk fordítani.— Bányászlakás-támoga- tásra, családiház-építésre ez évre a központi keretből biztosított 17,9 millió forint. Ennek felhasználása viszont telekhiány miatt nem biztosított, itt keresni kell a megoldást lakásépítésre. Ennek érdekében a napokban várható végleges megállapodás Pellérden 48 darab családi ház építésére, melyhez lakásonként 100 ezer forint bányásztámogatást tudunk adni. Továbbiakban tárgyalásokat folytatunk a siklósi városrész III. tömbjének további területelőkészítési munkáira,

a fennmaradó pénzeszközök lekötésére. Folytatni kívánjuk az Ércbányász Munkáslakásépítő és Fenntartó Szövetkezettel az Ércbányász utcai lakótelep bővítését 23—26 lakással. Ezen túlmenően a családi házat építő bányász dolgozóinknak rendelkezésére tudunk bocsátani lakásonként 100 ezer Ft-ot. A következő évben Patacs-nyu- gat építése is előtérbe kerül, összességében megállapítható, hogy a pénzügyi szigorítások ellenére vállalatunk — ha szűkebb mértékben is, — biztosítani tudja az anyagi feltételeket a lakást építeni, építtetni, vásárolni szándékozó dolgozóinknak.— Ahhoz, hogy a korábbi évek lakásszámait tartani tudjuk, és a megnövekedett lakásköltségek egy részét át tudjuk vállalni évi 40—50 millió forintot kellene biztosítani. Ehhez az eddigieknél jobb gazdasági eredményt kell elérnünk, hogy megfelelő lakásépítési alapok képződhessenek.
— Közismert, hogy a ne

héz bányászati munka le
rontja dolgozóink egészsé
gi állapotát. Milyen mun
ka- és életkörülmény-jel- 
tételekkel lehetne a meg
lévő helyzeten változtatni, 
javítani?— A munkavédelmi fejezetben megfogalmazott feladatokra 100,6 millió forintot biztosít vállalatunk, a szociálpolitikai költségeknek majdnem fe-

(Folytatás a 2. oldalon)

„Kiépítés közben” az M—4 brigád Tatabányán
Egyed Imre felvétele

A II. sz. bányaüzem 
nem adja fel...

Mindennapos harc 
a terv teljesítéséért

Minden jó gazdasági egység az év elején — is
merve feladatait — úgy áll neki a felada
toknak, hogy az első munkanaptól szilvesz

terig az elvárásoknak megfeleljen. Ha mindez négy 
hónap viszonylatában nem sikerül, annak többféle 
oka lehet. Négyhónapos tervelmaradás okait ke
ressük „kerekasztaV’-beszélgetésünk során a II. sz. 
bányaüzemben Bujtor Béla üzemvezetővel, Szirom 
Hugó vezető geofizikussal, Harsányi Lajos veze
tő geológussal, Farkas László körlctvezetővel és Be- 
recz István körletvezető-helyettessel.Az 1982-es év utolsó napjaiban szintén „kerek- asztal”-beszélgetés során az 1983. évi tervfeladatok teljesítésének várható lehetőségeiről az újságunk hasábján már az üzemvezető és néhány szocialista brigád vezetője nyilatkozott. Akkor a termelés várható, objektív nehézségeként a termelés súlypontjának mélység felé való eltolódását, a földtani és bányászati viszonyok romlását és a létszámgondokat emlegették.Hogy vélekednek ma. amikor a négyhónapos göngyölített összüzemi mutató 91,9 százalékos, nyersérc- termelés 82,8 százalékos és a vágathajtás teljesítése 102,5 százalékos?

Bujtor Béla: A legutóbbi év végi kerekasztal-be- szélgetés során még az év végi számokból nem tud-
Kiemelkcilő gazdasági, 

politikai és társadalmi 
munkásságáért Deák Lász
ló IV. sz. bányaüzem, 71- 
es Váci Mihály ifjúsági 
szocialista brigád csapatve
zető vájára a Munkaérdem
rend arany fokozata kor
mánykitüntetésben része
sült.

tünk nyilatkozni. Nagyon jó gazdasági év volt a tavalyi. Nagyon szép munkát végeztek dolgozóink és a vállalati célon túl is hoztak eredményeket. Ügy látszott ebben az évben is megvannak az alapok a múlt évhez hasonló teljesítéshez. A létszám fejlődött. Derekasan dolgozó kollektívában egészséges munka- fegyelmet és üzemi légkört tudtunk kialakítani, ami biztosítéka volt az előttünk álló feladatok megoldásának. Sajnos nem jöttek be számításaink. Elsősorban a romló körülmények jelentkeztek. Ezekhez a körülményekhez nem igazodó nagyon feszített tervet kaptunk. Az I. negyedév várakozáson alul sikerült. A tavalyi IV. negyedévben romló körülményeink egy része átmeneti volt, de másik része néhány hétig, sőt hónapig is elhúzódott. Az elmeddülés az általunk számítottnál nagyobb volt. A tavaly indított 22. szint nem tudta a többi szint „leülését” kiváltani. Fáziskésésbe kerültünk azzal, hogy az emberek a vékony ércek tek- tonikailag szabdalt területhez nem szoktak hozzá. Sajnos, a létszám, ami rendelkezésre állt volna, elfogyott. Az első negyedév végére 20 fővel, s jelenleg 
(Folytatás a 2. oldalon)



Mindennapos harc a terv teljesítéséért
(Folytatás az 1. oldalról)is 10 fővel kevesebb a vájvégi létszámunk.

Harsányi Lajos: Az év eleji „leülésre” a múlt évi többlettermelés miatt számítottunk, de ma a probléma valóban a produktív létszám hiányában van.
Szirom Hugó: A múlt év végén elfogytak a nagyobb volumenű helyek, a létszámhiányhoz párosult az első hónapok gyengébb teljesítménye is. így1 állt össze a kép.
Farkas László: A bánya elöregedett. A múlt év végén elindult létszámnövekedés csak látszólagos volt. Nem lehet egy Gyenge Sanyit* vagy egy Kovács Imrét egy új emberrel kiváltani. Sem a meny- nyiségi, sem a minőségi munkát nem lehet biztosítani. De ezentúl objektív akadályai is vannak a jelen állapotnak. Nézzük például a május hónapot! Eddig 548 to lemaradása van a körletnek, és 109 m többlete. Ha ezt a métert a legszerényebb gurító szelvénnyel tonnára átszámítjuk, akkor legalább 800 to többletünk van.
— Mégis van-e lehetősé

ge az éves terv teljesítésé
nek?

Bujtor Béla: Bekapcsoltuk a 23. szintet, és az V. üzem területéhez tartozó, de a II. sz. bányaüzem 25. szintjéről megközelíthető III/A blokkot. Ezek a szintek a feltáró és előkészítő fázisban segítenek a tervteljesítéshez. Ha a mostani körülmények lényegesen nem romlanak, ha a létszám teljes, vagy a fölött lesz, ha a II. félévben az előkészített területen lesz MIT termelni, akkor változtatás nélkül, eredeti tervet ...
— Nem sok a ha. .?
Bujtor Béla: Ez kell hozzá!
Harsányi Lajos: A jobb érces helyeket be kell vonni a termelésbe, hogy ellensúlyozzuk a létszámgondot. Vagy létszám kell. Természetesen nem olyan, aki bejön az utcáról, hanem már bányász, törzsgárda.
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Berecz István: A vágat- hajtással még nincs baj.de a létszám gond a beruházó- feltaró körletben is. Nem a vajvégi létszám, mert az pillanatnyilag van, hanem a fenntartó létszám. Hatalmas területen dolgozik a körlet és mind nagyobb, kilométereket jelentő vá- gatszakaszokat kell az V-ös üzemi munkaterülethez biztosítani.
— Milyen intézkedések

kel próbált és próbál az 
üzemvezetés kilábalni a 
mélypontról?

Szirom Hugó: Megváltoztattuk a prémium-rendszert, „föltaláltuk” a keskeny gurítót, és a 23. szint bekapcsolása is ilyen intézkedés volt.
Farkas László: Különös műszaki intézkedést nem tettünk. A jelenlegi lencsékre tervezzük a csapatokat. Sokkal szerencsésebb egyszakos csapatot telepíteni a vékony telepekre. Természetesen nem állandó délelőttre. Ahol számíthatunk tömegtermelésre, ott kétszakos csapat marad.
Bujtor Béla: Az ösztönzési rendszer rugalmas, nincs megmerevedve. Nagyobb gondot fordítunk a minőségi munkára és nagyobb szerepet kap a minőségi prémium mint eddig. Ma például feladtuk az eddigi, hónap elején szokásos tervezést. Most a teljesítmény alapján konkrétan tervezzük a munkahelyek és, a brigádok termelési nagyságát. Év elején igen reális volt a kollektíva önbecsülő erejére számítani. Abban a szakaszban, amikor nagyon rosszak voltunk, akkor is 100 százalék feletti teljesítményt adtak brigádjaink. A kollektíva erejét mutatja, hogy nagyon jól sikerültek május hónapban a kommunista műszakok. A tonnaterv teljesítés májusban eddig 112,6 százalékos, a fémkg 121 százalékos, összüzemi m3/mű pedig 103,1 százalékos. Nagy biztosítéka a tervteljesítésünknek, a fizikai és műszaki dolgozóink maximálisan dicséretes hozzáállása. E mögött óriási tömegpolitikai munka is rejlik. Nagy szerepe

Alternatívák, gyors tájékoztatása

Vita az üzemi demokráciáról
A III. sz. bányaüzem MSZMP végrehajtó bizottsága a közelmúltban tárgyalta az üzemj demokrácia helyzetét, további feladatait. A testület ’elé került írásos anyag elemezte az üzemi demokrácia kibontakoztatása érdekében végzett eddigi munkát, az elért eredményeket, vázolta az előrelépést akadályozó tényezőket és jobbító szándékú javaslatokat is megfogalmazott. Az említettekből csak néhány gondolat.Az üzemi bizalmi testületi ülések az eddigiekben betöltötték szerepüket, tevékenységükkel elősegítették az üzemi feladatok teljesítését. Hibaként említi a jelentés is, hogy ezen ülések elé általában nagyon kevés volt az alternatív javaslat.A legkülönbözőbb fóru

van a párt és a tömegszervezetek aktíváinak. A bekapcsolódó új szintekkel új feladatok jelentkeznek, és a körletvezetők, a műszaki dolgozóink a probléma elé jönnek szinte. Nagyon fontos, hogy az irányító műszakiaknak egy feladatra több alternatívás megoldásuk legyen és azonnal tudjanak változtatni. Itt van például a 23. szint. Már megkaptuk az első pofonokat. Úgy látszik, most már mindennapos harc kérdése a terv teljesítése. A hátralevő időszakban 106 százalékot kell teljesítenünk az eredeti éves tervhez, de nem mondunk le róla, meg akarjuk csinálni!
Kukái András

A pártoktatás tapasztalatai a IV. sz. bányaüzembenA napokban véget ér a szakszervezeti, KISZ- és a pártoktatás, összegződnek azok a tapasztalatok, melyekre alapozni lehet a következő évek agitációs és propaganda munkáját. Ez késztetett arra, hogy felkeressem Honti Lajost, az MSZMP IV. sz. bányaüzem pb-titkárát és Székelyi Endrét, az üzemi pártbizottság oktatási felelősét, hogy összegezzék az 1982— 83. évi pártoktatás tapasztalatait.— Az 1982/83-as pártoktatásokat a vállalati és üzemi pb és vb által elfogadott elvek alapján szerveztük és bonyolítottuk — mondja az oktatási felelős. — Fő feladatul tűztük ki az ideológiai alapok felfrissítését és a VI. ötéves terv alapvető célkitűzéseinek tudatosítását és más gazdaságpolitikai kérdések megvitatását.— E célok és feladatok teljesítése érdekében 12 foglalkozást tartottunk. Öt foglalkozáson a marxizmus—leninizmus alapfogalmait frissítettük fel, további öt foglalkozáson aktuális politikai kérdésekkel foglalkoztunk, két foglalkozást pedig a csoport,

mok beterjesztését kritizálva hallhattuk, hogy az írásos anyagok gyakran bő lére vannak engedve, a szóbeli kiegészítések is terjedelmesek. így aztán túl kevés idő jut a tulajdonképpeni érdemi munkára, a vitára, a vélemények egyeztetésére.A másik gond, hogy a javaslatok kimunkálásában résztvevők az egyetlen, vagy általuk helyesnek vélt javaslathoz túlságosan ragaszkodnak. így aztán a rugalmasság hiánya sokszor az aktivitás rovására megy.Problémaként vetődött fel, hogy jónéhány azonos vagy azonos jellegű beszámolót, jelentést párhuzamosan külön-külön tárgyalnak más-más fórumok, ami teljesen felesleges.Szinte minden hozzászóló felvtette az információ-

A MÉV II. sz. bányaüzem Szamuely Tibor KISZ-szervezete az 1982—83-as ok- 
t látási év zárásaként politikai vetélkedőt rendezett a két alapszervezet csapatai 

részére. A vetélkedőn legjobbnak a gépészet dr. Miinnich Ferenc alapszerve
zet csapata bizonyult. Képünkön a győztes csapat látható balról jobbra: Bank
Jenő, Éliás Imre, Bagi István és Jávor István. Bálint Jenő felvétele

propagandista igényeinek megfelelően szabadon választott témából tartottak az oktatási körök.— Az úgynevezett káderképzéseken — ML egyetem, középiskola, pártiskola, tanfolyam — 61 fő vett reszt. Tizenkét tömegpropaganda tanfolyamot indítottunk 166 fő részvételével, a gazdaságpolitikai kérdések témaköréből — mondta Székelyi Endre.— Az elmúlt év tapasztalata alapján mondhatjuk, hogy hatékony volt a politikai oktatás, a megjelenés is éves szinten 80— 85 százalékos volt — veszi át a szót Honti Lajos — de minőségében van javítani való. A minőségi javítások igényét alátámasztják a többször felbukkanó vélemények, sokszor a taggyűlésen a hozzászólásokból is kitűnik a politikai alapok hiánya. Ebben a rohanó világban politikus legyen a talpán, aki válaszolni tud kellően nem „karbantartott”, „fejlesztett” politikai alapok nélkül. Ezért van szükség olyan politikai foglalkozásokra, ahol az alapokat frissítjük fel: ez nem tűnhet száraznak, erről a propagandistának

csere fontosságát és annak gyorsítását szorgalmazta. Az üzemi demokrácia fejlesztésének egyik legfontosabb feladataként fogalmazódott meg, hogy a dolgozók felvetéseire gyorsan, őszintén és segítőszándékkal reagáljon a vezetés, hogy a fórumokat ne naptári ütemezés, hanem szükség szerint tartsák. E fórumok többségén ismertetni kell a lehetséges alternatívákat, és meg kell adni a választás lehetőségét. Ehhez azonban az is szükséges, hogy több idő álljon rendelkezésre a témák tanulmányozására. A kisebb közösségeket érintő döntések meghozatala előtt a bizalmiak és a főbizalmi ismerjék meg az érintett dolgozók véleményét.Olykor tapasztalható, hogy a véleményt mondó dolgozók javaslatait meg

kell gondoskodnia. A párttagoktól nagyobb követelményt várunk a politikai tájékozottságban. A kezdeményező készség nagyon összefügg: hogy érti-e ösz- szefüggésében, látja-e az ember a környezetében zajló eseményeket.— Az 1983/84. évi politikai oktatásokra megkezdődtek a szervezések, a szükséges irodalom beszerzése is folyamatban van. Üzemi szinten a jövő évben is egységes témájú oktatást fogunk tartani, valamennyi tömegpolitikai tanfolyamon. Ennek előnye, hogy bármelyik kör foglalkozásán részt tud venni az is, aki esetleg más műszakra került. Az oktatás témáját — a megyei pb. ajánlása alapján — időszerű ideológiai kérdések témaköréből fogjuk szervezni. Úgy ítéljük meg, hogy ez az oktatási anyag régi igényt fog kielégíteni, és népszerű lesz. Fokozottabb figyelmet és segítséget adunk a KISZ politikai oktatás hatékonyságának növelése érdekében — fejezte be a beszélgetést Honti Lajos.
Tóth János

válaszolatlanul hagyják a döntések meghozatalánál nem veszik figyelembe. A „nyitott szemmel” járó probléma-felvetőket a „nehéz emberek” közé sorolják.Az eddigiekből is kitűnik, hogy üzemünkben a munkahelyi demokrácia helyzete, érvényesülése nem hibák és hiányosságok nélküli. Minden felelős tisztséget betöltő vezetőnek világosan kell látnia, hogy sem politikai céljainkat, sem gazdasági feladatainkat nem tudjuk megvalósítani, ha nem találjuk meg azokat a formákat és módszereket, melyek alkalmazásával a dolgozók mind szélesebb tömegeit be tudjuk vonni az irányításba, a nap mint nap adódó új problémák megoldásába. Mert csak ez eredményezheti a tulajdonosi szemlélet és felelősség erősítését, ami alapvető feltétele az üzemi demokrácia gyakorlásának.
Herendi István

Május 26-tól 27-ig J. Puzder egyetemi tanár, a Kassai, Műszaki Egyetem Bányászati Kara dékánjának vezetésével 17 tagú küldöttség tapasztalatcsere céljából vállalatunknál és a Mecseki Szénbányák Vállalatnál tett látogatást.A küldöttség tagjai közül tízen a Kassai Műszaki Egyetem oktatói, a többiek pedig a Kassa környéki bányaüzemek vezetői. Első napon a III. sz. bányaüzemben és a IV. sz. bányaüzemben tettek látogatást, majd a második napon a Mecseki Szénbányák Vállalat Kossuth- és István-bányáját látogatták meg.
Elkészült 
a vállalat 
szociál
politikai terve

(Folytatás oz 1. oldalról)lét. Ez jelzi azt is, hogy itt a legnagyobbak a terveink és annak költségkihatásai. A nehéz bányászati munka dolgozóink előtt valóban közismert.
— Legfontosabb az, hogy 

az üzemekben a munkahe
lyeken érezhetően ezt ta
pasztalhassák bányászaink. 
Milyen munkafeltételekkel 
lehetne javítani e helyze
ten?— A gépesítés fokozásával, a bányászati műveletekben az olyan technológiai továbbfejlesztésekkel, amelyek könnyítik a fizikai munkát. Másrészt az eddigieknél nagyobb védelmet biztosítanak a károsító hatásokkal szemben. A munka- és életkörülmény szerves részét képezi a munkafelszereltség Is. Itt gondok vannak a mosatással, a ruházat minőségével. Ezen a területen jelentős javulást várnak dolgozóink. A meglevő fürdők, étkezdék, éttermek állagát, felszereltségét is folyamatosan javítanunk szükséges — mondotta a vszb- titkár. V. T.

baj.de


A fiatalok helytállása

A munkaverseny nem vesztett lendületéből

Deák László, a szocialista brigád- 
vezetők országos tanácskozásáról

A gazdasági nehézségek országos gondja vállalatunkat sem kímélte. A pénzügyi eszközök átcsoportosítása, a tartalékok felélése csak lassította ezt a folyamatot, amely az intenzív gazdálkodásra való átállás miatt szükségszerűen bekövetkezett. Emellett a különböző közvetett és közvetlen jövedelem elvonásokat elsősorban a váj végiek bérének más területek terhére történő növelésével kellett ellensúlyozni. További gondokat okoz, hogy az egyre erősödő ütemű nemzedékváltás miatt a produktív létszám mintegy 30 százalékát abszolút szakképzetlen 18—25 éves új dolgozók alkotják. A közvetlen termelő szférában — tehát a vájvégen — dolgozók a hosszú évek óta beidegző- dött termelési szemléletükön nehezen, vagy egyáltalán nem tudnak változtatni. Így adódott az a helyzet, hogy bár minden
Akik mindig 
tartják a ciklustMég a III. sz. bányaüzem népesszínében valaki megjegyezte: — No ha a 18-asra mész, láthatsz szép bányát. Nem fognak áradozni neked. Nem ilyen munkahelyről álmodoznak a bányászok.A hatodik szinten Rácz György aknász vállán a lőszeres ládával éppen a 18-asra igyekszik. Üt közben elmondja, hogy ez a szint már az „utolsókat rúgja".— Mór csak néhány csapat van *tt, azok is vágatszinten, vagy legfeljebb egylétrás feltörésben — magyarázza. — Teljesen „ki van már belezve ez a bánya”, talán ha néhány hónapig művelhetjük még.A feltörés valóban alacsony. Szaknyelven szólva az~ utolsó előtti szeletet művelik, annak is talán az utolsó szabadszéli kamráját hajtják.A vájvég mór üres, sőt már néhány lyukat is fúrtak. A fúrógépet azonban most kiszerelik.

ki úgy érzi megtette a magáét, sőt erején felül teljesített, ez az erőfeszítés azonban a bércédulán nem jelentkezik arányos mértékbenA IV. sz. bányaüzem I. termelőegység életében is egyre fokozottabb mértékben jelentkeztek az előzőekben leírt problémák. A terv teljesítése érdekében kellett a kialakult helyzetben utat keresni az eddigiekből eltérő szervezési, termelési intézkedéseket tenni. Egyik ilyen intézkedés volt, hogy a nagy létszámú csapatokról fiatal, jól képzett szakemberek új dolgozókkal történő kiváltásával, új csapatokat szerveztünk. E csapatok elé azt! a követelményt állítottuk, hogy jó minőségű munkát végezzenek, egyenletes teljesítményt nyújtsanak, fogadják, illetve tartsák meg a fiatal, új dolgozókat és követeljék meg tőlük a rendszeres fegyelmezett

— Snepperelnünk kell, hogy be tudjuk ácsolni — magyarázza Domonkos János szakvezető vájár.— Műszak végén azért biztosan tudunk robbantani — fűzi hozzá Koller István csapatvezető.— Nem is tudom, mikor maradt el robbantásunk — fordul felém az aknász. Pedig itt az ácsolni való több mint máshol.Benézünk az előző szabadszéli kamrába. Sűrű th-erdő és rengeteg biztosító anyag. Ez a terület már le van hálózva. Elmondják; van itt még pár hónapos munka. Ez a művelés alatt álló kamra is megy még 18 métert és utána egy szelettel lejjebb „alábújnak a háló alá.”— Valószínűleg ez a csapat marad végig a szinten — mondja az aknász.— És már kilenc éve itt dolgozunk — bólint rá a szakvezető. Én például a több; szintet alig ismerem, talán még el is tévednék.Közben ideérnek a bá-

A IV. sz. bányaüzem 23-as ifjúsági szocialista brigádja fejtés előkészítése köz
ben Pirák Zoltán felvételemunkát. Alakítsanak ki olyan közösségeket, amelyek e követelményeknek megfelelnek.A 23-as ifjúsági szocialista brigád az elmúlt év augusztusában alakult teljesen újjá. Csapatvezetője Szabó László fiatalsága ellenére nagy szakmai és mozgalmi tapasztalatával megértette az elvárásokat. Brigádjának átlag életkora 26 év. Tíz fős telepítéssel zsinórban 120 százalékos teljesítménnyel dolgoznak. A csapat minden tagja képezi magát, KISZ-tagok, teljesítik vállalásaikat Ma ritkán tapasztalható jó kedvvel, szorgalmasan végzik munkájukat.Hogy miért pont róluk írok és nem a számtalan nagy múltú, komoly sikereket elért brigádokról? Mert ők megértették, amit még sokan nem: a vállalat gondjainak megoldása elsősorban a mi munkánk eredményességétől függ. hogy miként tudunk helytállni az adott körülmények között, és nem attól, hogy rég túlhaladott eredményeinkre hivatkozva várjuk el a társadalmi segít; séget. Lovas László

Felvételünkön balról jobbra: Majorosi László csillés, Domonkos János szakveze
tő vájár és Koller István csapatvezető vájár látható. Somoskői Ervin felvételenyamérők. Ellenőrzik az irányt, a dőlést.
— No elég meredek?— Húszfokos.— Érdekes, ha felviszek egy th-t, meredekebbnek tűnik — kétkedik nevetve a csapatvezető.Aztán elmondják, hogy tizenkét éve alakult a brigád, azóta kétszer voltak

Az MSZMP Politikai Bizottsága 1983. január 18-i ülésén javasolta a szocialista brigádvezetők VI. országos tanácskozásának összehívását. Erre május 28-án Budapesten sor került. Vállalatunkat Deák László (IV. sz. bányaüzem), a 71-es Váci Mihály ifjúsági szocialista brigád csapatvezető vájára, Töllössy Pál (Központ), a Bánki Donát szocialista brigád vezetője képviselte. Meghívottként részt vett még a tanácskozáson Szuper József (öntöde) is, aki a brigádmozgalomban a megalakulás óta tevékenykedik.
— A tanácskozás fő cél

jai között első helyen sze
repel további lendületet 
adni a szocialista brigád- 
mozgalomnak. A hallottak 
alapján mit mondana erről 
— kérdeztük Deák László
tól.— Azzal kell kezdeni, hogy fontos jubileumához érkezett a brigádmozgalom. Rendkívüli találó volt a hármas jelszó akkor, amikor megfogalmazódott, s az eltelt évek alatt semmit sem veszített jelentőségéből. Ez napjainkra is ugyanúgy érvényes, az más kérdés, hogy vannak időszakok, amikor ki kell tudni választani, hogy a három jelszó közül melyiket kell erősíteni. Jelenleg például a munka került előtérbe, de úgy, hogy figyelmen kívül hagynánk a másik kettőt. A szocialista brigádmozgalom létrejötte időszakában és napjainkban is a párt politikáját, annak megvalósítását kívánta támogatni.

— A brigádmozgalom vi
szonylag állandó elemei a 
jobb, több, eredményesebb 
munkára való törekvés, az 
alkotó, újító kedv, a mű

az üzem kiválói, 1977-ben pedig a Vállalat Kiváló Brigádja címet is elnyerték. Szóbakerül, hogyha az előző munkahelyen nem végeztek volna idő előtt, akkor most valahol máshol gurítót hajtanának. De amikor új munkahely kellett nekik, a gurítót még nem lehetett elkezdeni.

veltség gyarapítása, a szo
cialista típusú közösség ki
alakítása. Hogyan kerültek 
szóba ezek a tanácskozá
son?— Sok hozzászóló bírálta az irányítást, az értékelés túlzott központosítását. Ezért javaslatukban megfogalmazódott az egységes irányítás szükségessége, az értékelés egyszerűsítése. Többen megkérdezték, szükség van-e arra, hogy adminisztratív eszközökkel behatárolják egy-egy vállalatnál, intézménynél százalékos arányban mennyi brigád érhet el különböző fokozatokat. Felmerült olyan javaslat is, hogy a brigádoknak biztosítsanak lehetőséget, hogy a pályázati rendszerben akár egy év távlatában is megpályázhassanak magasabb elismeréseket. Gáspár elvtárs külön kiemelte, attól függetlenül, hogy most a munka szerepel az első helyen, de erősíteni kellene a mozgalmon belül a tagok politikai ismereteit, állampolgári és jogi ismereteit, és mint újat, a munkakultúra javítását. Úgy érzem, hogy a három „kívánság” kiteljesedhet a hármas jelszó jegyében. Visszautalva a kérdésre, egyértelmű volt a megfogalmazás, hogy ne a több munkát kérjük számon a brigádoktól, hanem a napjainkban is érvényes minőségi, munkaszervezési kérdések szerepeljenek napirenden.

— A szocialista verseny
mozgalom dinamikusabban 
változó elemei a verseny- 
formák, a szervezeti kere
tek, az irányítási, értéke
lési és elismerési szabá
lyok, melyek már az or
szágos tanácskozást meg
előzően sok vitát váltottak 
ki, bírálatot kaptak.— így igaz, s előző vá-

— Sajnálják?— Mármint, hogy nemmi kaptuk a gurítót?— Mi tagadás, az jobblett volna. De ezt a munkát is el kell végezni, s ha már itt vagyunk, akkor dolgozunk becsülettel — mondja Koller István.
N. G.

Deák Lászlólaszaimban ezekre már nagyrészt utaltam. Az országos tanácskozás kérte, hogy az illetékes szervek a szükséges módosításokat úgy végezzék el, hogy az irányítás, szervezés, elismerés egyszerűbbé, de- mokratikusabbá, a munkahelyi körülményekhez jobban igazíthatóvá váljon. A gazdaságpolitika megfogalmazta a verseny céljait és nincs szükség új versenycélok kidolgozására.
— A munkaverseny a 

munkahelyi demokrácia 
egyik sajátos területe is. 
Ebből következik, hogy a 
továbbhaladás fontos fel
tétele a demokratizmus 
még tágabb érvényesülése.— Ezt a tanácskozás is megerősítette, oly formában, hogy a tartalmi jegyeket tovább kell erősíteni.

— Mik voltak benyomá
sai, milyen volt a hangu
lata a tanácskozásnak?— Nézetem szerint a tanácskozás megfelelt a várakozásnak. Azok a kérdések szerepeltek napirenden, amelyek a tanácskozást megelőző időszakban sokakat foglalkoztattak. Az más kérdés, hogy egyes ágazatok sajátos helyzetükből kiindulva így a bányászat is, másként közelíti meg az egyes problémákat.

— Sok, talán túl sok szó 
esik mostanában a gazda- 
dasági munkaközösségek
ről. Ezek megítélése mi
lyen volt a szocialista 
munkaverseny szempontjá
ból?— Ez a féltés nem csak itt a tanácskozáson hangzott el. Úgy érzem, s szeretném hangsúlyozni, hogy a gazdasági társulások semmi kárt nem okozhatnak a mozgalomnak. E társulásokat a társadalmi igény fogalmazta meg, s hozta létre.

— Gratulálunk a Munka 
Érdemrend arany fokozata

kormánykitüntetéshez, 
melyet a tanácskozást meg
előző napon vehetett át!— Köszönöm a közvetlen munkatársaimnak, hiszen nélkülük ezt az elismerést nem érhettem volna el. Köszönöm vezetőimnek, hogy olyan környezetben dolgozhatok, ahol megtudtam valósítani a munkában elképzeléseiket, s a sajátjaimat is. V. T.



IA Kutató-mélyfúró üzem
• kutatási pártcsoportja ír

ja: Tudomásunk van arról, 
hogy az orvosokat körlevél
ben hívták íel a táppénzes 
napok csökkentésére és a MÉV 
orvosai részére prémiumot 
tűztek ki, ha 1983-ban az 
1982. évhez viszonyítva keve
sebb lesz a táppénzes napok 
száma.A felvetésre Bimbó Jó
zsef szociális igazgató válaszolt :— Sem a vállalat, sem az egészségügyi szerv nem adott ki olyan tartalmú körlevelet, amilyent az információ jelez, mint ahogyan prémiumot sem tűztek ki a táppénzes napok csökkentésére. Még célzások sem hangzottak el e témákra. E felvetések igazát, tisztaságát, őszinteségét, megalapozottságát vitathatónak tartom s kimeríti a rágalmazás fogalmát. A felvető vagy felvetők részéről indokoltnak tartom ennek bizonyítását. Ez annál is inkább szükséges, mert az ehhez hasonló további mondatok túlságosan messzemenő következtetéseket tartalmaznak, amelyek teljesen alaptalanok és valótlanok.
2 Az Ércdúsító üzemtől a

■ szakszervezeti infor
mációban javasolják, hogy 
egységesítsék a hűségjutalom- 
százalékot, ha kell a béralap 
terhére is.A javaslatra Juhász Ká
roly munkaügyi osztályvezető válaszolt.— Hasonló jellegű kérés mór a kollektív szerződés módosításakor is felmerült. A hűségjutalom rendszerét a 24/1975. NIM E. 23/NIM sz. utasítás szabályozza. A hűségjutalom mértéke differenciált a beosztás, munkahely és a bányászatban töltött idő alapján. A miniszteri utasítás nem hatalmazza fel a vállalatokat, hogy ettől a kollektív szerződésben eltérjenek. Elvileg sem helyes az egyenlősdi, mert a differenciálás elősegíti a munkaerő-ellátást pl. a föld alatti munkakörökben. A bérfejlesztés mértéke egyébként sem teszi lehetővé a kérés teljesítését.
3A Központ dolgozói a

■ szakszervezeti és a párt
információban az alábbi ész
revételeket tették: — Több 
osztályvezető helytelennek 
tartja az egységes 2,7 százalé
kos bérarányos bérfejlesztés 
feloszlást, differenciálni kellett 
volna az osztályok között. — 
Kérik a PIK-et, hogy nagyobb 
gondot fordítson a központi 
antennák üzemeltetésére, hogy 
kevesebb legyen az antenna 
miatti müsorkiesés és javul
jon az adás minősége.Az észrevételekre Bimbó 
József szociális igazgató és 
Torma- Tamás, a PIK antennarészleg csoportvezetője válaszoltak:

Bimbó József: Közismert, hogy 1983-ban csak minimális, 2,7 százalékos bérfejlesztést lehetett végrehajtani. Ebből kellett megoldani egyes dolgozóknál a bérminimumra való ráállást is. Ez már differenciálást jelentett. Bérproblémák minden osztályon jelentkeztek, ezért a bizalmi testület a bérarányos felosztás mellett foglalt állást. A kevés bérfejlesztési keretből ugyanis csak úgy lehetett volna differenciálni, ha egyes osztályok, részlegek semmi bérfejlesztést sem kaptak volna.
Torma Tamás: Az Urán- városban folyamatosan dolgozunk az antenna-hálózat hibáinak kijavításán. Az időnként előforduló üzemzavarokban közrejátszanak az erősáramú zavarok és az import korlátozások is.

„Aki közénk” vetélkedő
4 Egy korábbi információ-

■ ban a Szolgáltató üzem 
Kövágószőlősön lakó dolgozói 
azt állítják hogy a dr. Ben
ked László körzeti orvos kö
telezettségébe tartozó orvosi 
tevékenységet csak pénzért 
volt hajlandó elvégezni. A vál
lalati pártbizottság kérte dr. 
Reményi Jenő megyei főor
vost hogy a panaszt vizsgálja 
ki és a vizsgálat eredményét 
írásban közölje.Dr. Reményi Jenő mb. megyei főorvos válaszát szószeri nt közöljük az alábbiakban.„Szíves tájékoztatásul közlöm, hogy megkeresése alapján a Pécs m. városi Tanács V. B. egészségügyi osztályával dr. Benked László kővágószőlősi körzeti orvos elleni közérdekű bejelentést kivizsgáltattam. Ennek eredménye az alábbiakban foglalható össze:A kivizsgálás során meghallgatták a körzetben dolgozó Gál Gyuláné és Jobbágy Gyuláné körzeti ápolónőket. Elmondták, hogy dr. Benked László körzeti orvos minden beteget megvizsgál, a beteghívásokat teljesíti, munkájukat szakmailag irányítja, munkakapcsolatuk kifogástalan. A rendelés során soha nem tapasztalták, hogy bárkitől pénzt kért volna az ellátásért, vagy olyan magatartást tanúsított volna, mely arra engedett volna következtetni, hogy orvosi tevékenységéért a betegtől ellenszolgáltatást várt volna.Az Egyesített Egészség- ügyi Intézmények felnőtt ellátási igazgató-helyettes főorvosa felkereste a kővágószőlősi községi tanácsot, annak elnökét és titkárát, információt kérve az orvos tevékenységéről és az egészségügyi ellátás színvonaláról. A községi tanács mindkét tisztségviselője egybehangzóan kijelentette, — a közelmúltban tartott falugyűlésen elhangzottakat is figyelembe véve — hogy a lakosság az egészségügyi ellátással elégedett, az orvos magatartása ellen kifogás, panasz nem merült fel, szakmailag jól felkészült, nagy tapasztalattal rendelkező orvosnak tartják. Az Egyesített Egészségügyi Intézményhez, mint a szakmai irányítást végző szervhez az orvos munkáját, vagy magatartását kifogásoló panasz nem érkezett. Dr. Benked László szakmai felettesei véleménye szerint is szakmailag jól felkészült, nagy tapasztalattal rendelkezik.A bejelentésben szereplő kitétel, miszerint mint felülvizsgáló főorvos is a kötelező felülvizsgálatot több esetben pénzbeli ellenszolgáltatás fejében végezte volna — téves 'információ. A körzeti felülvizsgáló főorvos 1983. január 17-től dr. Rajczy Ágnes, ezt megelőzően dr. Parcsa- 
mi Ágnes csop. vez. belgyógyász főorvos volt.Miután a közérdekű bejelentés konkrét eseteket nem tartalmaz további kivizsgálásra a Pécs m. Város Tanács V. B. egészség- ügyi osztályának lehetősége nem volt. Ennek ellenére dr. Benked László körzeti orvos figyelmét felhívták, az orvosetikai követelmények szigorú és következetes betartására.”

4 Több üzem dolgozói sé-
. rclmezik, hogy a Mecsek 

Áruházig érvényes bérletiéi —

ha esetenként a belvárosba 
akarnak utazni — át keli száll
ni városi buszra.A sérelemre dr. Kiss 
Elemér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója válaszolt:Nem kell átszállni, mert a buszvezetőknél van jegy, meg lehet náluk váltani a jegyet és tovább lehet utazni. Gácsi Mátyás

Teszem fel a kérdést 
magamban, amikor a 
könyvhét alkalmával el
megyek egy-egy könyvárus 
pavilonja előtt, mikor si
kerfilmek alkalmával be
állók a pénztár előtt hul
lámzó sor végére, s mikor 
mint közönségszervező kö- 
nyörgök a dolgozóknak, 
hogy legalább egy jegyet 
vegyenek. Pedig a felkínált 
programok igen változato
sak. A legkülönfélébb mű
fajok előadásaira invitál
nám őket. Dehát a jegyek 
drágák, a gyerekekkel fog
lalkozni kell. Ilyenkor 
azonban eszembe jutnak a 
mártír háziasszonyok, akik 
önmagukat sajnálva mesé
lik: mióta férjhez mentem, 
még egy moziba sem ju
tottam el. Nincs rá idő? 
Nem engedi a férje?

Ám felmerül bennem az 
a gondolat is, hogy az ut
cán csavargó gyerekek 
szülei mind művelődnek. 
Ugyanis, ha a csemetékre 
való hivatkozással elállnak 
kultúrprogramoktól.., No
de sorolhatnám ezt vég 
nélkül.

Jó megoldás csak az vol
na, ha a szervezett brigád
programok mellett, szerve
zett családi programok lét
rehozására is képesek len
nénk. így, mivel a család
tagok érdekelve vannak 
egy-egy előadás megtekin
tésében, a közös cél ér
dekében a házimunkák ha
marabb elkészülnének, a 
gyerekek sem az utcán 
csavarognának, s az a 
szál. amely a családi har
móniát alkotja, talán ki
csit erősebb lenne.

Ugye mindenki így sze
retné? II. K.

Kedves Szülő! Töb
bet tud ön az első
osztályos gyerme

kénél? Igen? Biztos eb
ben? , Mert, ha nem, most 
megbizonyosodhat. Elég, 
ha eleget tesz annak a fel
szólításnak, amit mostaná
ban a leendő első osztályos 
gyerekek szülei kapnak,
miszerint fáradjanak be
szemefényük leendő iskolá
jába s ofí töltsenek ki egy 
négyoldalas tesztlapot. 
Méghozzá időre, mert az 
sem mindegy, hány perc 
alatt esik le a tantusz.

Huszonöt feladat megol
dásával vizsgálják képes
ségeinket, elsősorban azt a 
képességünket, vajon elég
gé érettek vagyunk e arra, 
hogy elsőosztályos gyere
keket nevelhessünk. Ilyen 
még nem volt! Kértek már 
tőlünk pénzt, a leglehetet
lenebb dolgokra, társadal
mi munkát, aminek sok 
értelme nem volt, akartak 
már velünk vetetni olyan 
színű és minőségű tornaru
hát, iskolaköpenyt, amit 
talán a világon sehol sem 
gyártanak, hívtak már ben
nünket munkaidőben bal

A III. sz. bányaüzem Lékai János KISZ-szervezete mellett működő ifi munka- bizottság és az Eötvös Loránd ifjúsági szocialista brigád az idén is megrendezte az iskolai év végén a már hagyománnyá vált „Állj közénk” című vetélkedőt.A három patronált iskola 8. osztályos őrsei vettek részt ezen a tréfás, ügyességi feladatokkal teletűzdelt versenyen, amelynek a fő témája a KISZ-életre való felkészítés anyagának számonkérése volt. A kővágószőlősi Általános Iskola kettő, az Acsády úti három, és az Anikó úti Általános Iskola négy őrssel képviseltette magát május 13-án a MÉV Központ tanácstermében, ahol a 19 feladatból álló vetélkedőt tartottuk. Az írásbeli feladatokat totó és teszt formájában kértük számon. Ezekben a következő témakörökből kellett számot adni: KISZ—úttörő szervezeti felépítése, szervezeti szabályzat, a KISZ története, idegen szavak értelmezése és általános világ- politikai tudnivalók. Közbe,-, a következő ügyességi játékokban mérték össze tudásukat a pajtások: zsákbafutás. mocsárjárás halászat, dühöngő, karikadobás, büntetőütés, tv-te- nisz és gyufakötősdi.Villámkérdésként Killián György élete és a KISZ- tagfelvétel' szerepelt, s végül az utolsó feladatként egy sportágat kellett kirakniuk a gyerekeknek, melynek a betűi a léggömbben voltak elhelyezve. A közel két és fél órás vetélkedőt nagyon élvezték a jelenlevő pajtások. Játszhattak, szórakozhattak és új ismeretekhez is jutottak. A zsűri örömmel vette tudomásul, hogy a jelenlevő pajtások komoly és lelkiismeretes munkával készültek az elméleti részre. A szoros és mindvégig izgalmas vetélkedő végeredményeként: I. helyezett a Winettou, II. helyezett a Jómadarak, míg III. helyezett a Barátság őrs
lagásra, évnyitóra, de arra, 
valahogy még nem voltak 
kíváncsiak, hogy tudjuk-e, 
milyen háziállat az, ame
lyik négylábú, bőrét
szarvát feldolgozzák, tejét 
húsát fogyasztják. Es se

Tesztelnek 
bennünket

gítségül azt is megadják, 
hogy ez vagy ló, vagy ökör, 
vagy szamár, vagy tehén. 
Mert ez az egyik bonyolult 
kérdés a huszonötből.

Van köztük egyszerűbb 
is, mint például az, hogy 
ismerjük e a kis „a” betűt, 
feltudjuk-e rajzolni egy 
óra számlapjára a kis- és 
a nagymutatót, úgy, hogy 
az óra húsz óra tíz percet 
mutasson. Ennél sokkal na
gyobb követelményeket is 
állítanak elénk, mert tud
nunk kell, hogy a patak, a 
légy, a tűz, a gyerek és a 
leves közül melyik az élő

A győztes „Winettou” őrs tagjai verseny közben
Jezsek László felvételelett. Az 1—V. heyezett bizottság vezetője megkö- csapatok oklevelet és vá- szönte a zsűri munkáját, sárlási utalványt kaptak, illetve elköszönt a most Az iskolák versenyében ballagó pajtásoktól, akiket idén az Anikó útiak dia- minél hamarabb ifjú dalmaskodtak, s ezzel az KISZ-tagokként szeretnénk „Állj közénk” vándorser- viszontlátnileget egy évig őrizhetik.Végezetül az ifi munka- Franyó József

Zalai hévizek. Zalába láto
gattak a pécsi tv-stúdió mun
katársai. Abba az országrész
be, ahol az elmúlt évtizedben 
szinte gombamódra szaporod
tak a turisták számára pihe
nést nyújtó fürdők és gyógy
fürdők. A pécsi tévések a Za
laegerszegi Városi Művelődési 
Központ munkatársaival kö
zösen készítették filmjüket, 
amely a hagyományos és a 
kialakulóban levő zalai ter
mál- és gyógyfürdők egész 
sorát mutatja be.

Dr. Btrecker Ottó, igazgató 
főorvos közreműködésével ar
ról is számot adnak, milyen 
szerepet játszanak a gyógyvi
zek a dolgozók regenerálódá
sában.

lény, vagy hogy a vas és 
a réz, nem kőzet, hanem 
fém.

A legtöbb gondot mégis 
valószínűleg az ábrák 
okozták a vizsgázóknak, 
melyek művészi kivitelük

kel és ízléses tartalmukkal 
külön kiérdemelték figyel
münket. Az egyik feladat 
pl. az, hogy egy öt képben 
elbeszélt történetet kellett 
logikai sorrendbe rakni. A 
történet olyan szép és ta
nulságos, hogy feltétlenül 
ide kívánkozik: Két ember 
találkozik a kocsma előtt, 
beülnek, isznak, nótáznak, 
majd egymást támogatva 
hazatántorognak. Ha ezt 
nem tudja sorrendbe rakni 
egy valamirevaló szülő, hát 
nem érdemli meg, hogy 
gyermeket neveljen! Egy 
másik képen két lábnyom

18-án, 20.20 órakor: Kinek 
pénze van, zenés kabaré. Sze
replők: Szerencsi Éva, Tor-
dai Teri, Keres Emil, Kossuth- 
dijas, érdemes művész, Inke 
László, Kiváló művész, Mikó 
István. Józsa Imre, Nyerges 
Ferenc, Prokopius Imre, Ri- 
ha Emil. Belépődíj: 70,— és 
50,— Ft.

29-én, 20 órakor: Az Orszá
gos irodalomtanítási napok ke
retében: Örkény István: Pis
ti a vérzivatarban.

Közlemény: Nyári szünet:
pinceklub július 1-től augusz
tus 15-ig. Magányosok klub
ja, augusztus l-től szeptem
ber 3-ig.

Nyugdíjasok klubja: 29-én, 
kirándulás Magyarhertelendre. 
Indulás a klub elől 7.30 óra
kor.

Jelentkezés keddi és pén
teki napokon a klubban, Csa
pó Dezsőnél.

látható, melyekből áthú
zással kell kiválasztani a 
jobb lábtól eredő nyomo
kat. Feltehetően ez azt 
szolgálja, hogy akinek két 
ballába van, annak gyer
mekére a tornatanárjának 
külön gondja legyen.

Ezeken kívül kíváncsiak 
arra is a tesztláp össze
állítói, tudunk-e kettővel 
szorozni, hárommal oszta
ni, és tudjuk-e mi kell egy 
ház építéséhez? S hogy mi 
az egésznek a haszna? Le
het, hogy megállapítják, 
bogy gyermekünk helyzete 
előnyös, mert mindent jól 
oldottunk meg. Lehet, hogy 
azt állapítják meg, hogy 
gyermekünk helyzete hát
rányos, mert azt állapítot
tuk meg, hogy két ember 
részegen bemegy egy kocs
mába és ott halk beszél
getés mellett lejózanodik.
« j| indenesetre arra 
/y| feltétlenül jó ez a 

vizsga, hogy utána 
csodagyereknek nevezzenek 
el bennünket, mivel annyi 
eszünk van) mint hatéves
korunkban.

Kaján

Művelődünk?



Komplex polgári védelmi gyakorlat a IV. sz. bányaüzemben Nem lanyhulhat a fegyelem!

Csöndör László felvételei

„Fegyelmezetten 
hajtották végre 
a feladatot"*

Amikor fontosak a szabályok

A Honvédelmi Bizottság határozata és a polgári védelem országos törzsparancsnokának intézkedése alapján, felmérő üzemj Polgári védelmi gyakorlat lebonyolítására került sor, az Ipari Minisztérium kijelölése szerint a IV. sz. bányaüzemben.A gyakorlat jellege és módszere: az üzemi pvfelmérő gyakorlat, parancsnoki és törzsvezetési gyakorlat elemeinek felhasználásával. Az üzemi polgári védelmi parancsnokság és törzs, az üzemi önvédelmi szervezet parancsnoki és beosztott állománya, továbbá a kijelölt üzemi dolgozók részére felmérő polgári védelmi gyakorlat lebonyolításának időtartama 8—8 óra volt.A komplex gyakorlatvezetője: Bimbó József szociális igazgató, pv-pa- rancsnokhelyettes volt. Törzsfőnöke: Fehér László irányító tpk.A tervezésre, szervezésre és előkészítésre, továbbá a polgári védelmi gyakorlat sikeres végrehajtása érdekében előkészítő törzs lett kijelölve. Az előkészítésben részt vett, illetve a gyakorlatot megtekintette Lévai József őrnagy, Pécs város pv törzs- parancsnoka és az Ipari Minisztérium által kinevezett döntnök, Pető Ferenc, a Mecseki Szénbányák szénosztályozó főmérnöke, üzemi törzsparancsnok.A gyakorlat lebonyolítása után a parancsnoki állomány, valamint a szemlélők értékelték a végrehajtást.Varga László értékelésében a sikeres végrehajtás mellett kitért az apró formai hibákra, s kiemelte, a komplex gyakorlat előnyét, mely nagymértékben

hozzájárul a tervekben foglaltak csiszolásához és eredményesebbé teszi az elkövetkezendő feladatok megoldását.Tarr Mihály, az önvédelmi század parancsnoka kiemelte a gyakorlaton résztvevők jó hozzáállását, valamint a szervezés hatékonyságát, melyet bizonyított, a tartalék létszám megjelenése. A hozzáértés növelésére hívta fel a figyelmet.Bimbó József kihangsúlyozta, hogy az üzemi pv- parancsnokság és törzs munkáján látszott, hogy készültek, a feladat megoldását aprólékosan kidolgozták, a gyakorlaton résztvevők fegyelmezettek voltak, s ez jó eredményhez vezetett. Külön kiemelte az üzem gazdasági vezetését, akik nagyon komolyan és alaposan hajtották végre a feladatot.Lévai József őrnagy a jó fegyelem, hozzáállás mellett kiemelte a védelemszervezés, termelés átszervezésének a legapróbb részletekig való kidolgozását. Hangsúlyozta a komplex gyakorlat jelentőségét, ami módot ad az apró részletek kidolgozására és begyakorlására. Véleménye szerint, ez a gyakorlat elérte a kitűzött célt, és ezen résztvevők bonyolultabb viszonyok között is képesek lennének a meghatározott feladatok maradéktalan ellátására.Pető Ferenc döntnök összegezte a parancsnokság és törzs munkáját. Kiemelte a parancsnoki törzs példamutató összmunkáját, a jó politikai agitációt és szervezést. Sok praktikus példát látott a gyors, ötletes feladatmegoldásra.Eredményesnek értékelte a gyakorlatot.
Tóth János

„Pozitív közhangulat, erkölcsi 
elismerés, bátorító légkör”JT
Újító tevékenység 
a II. sz. bányaüzémben

Az újító és feltaláló tevékenység, mint a műszaki fejlesztés társadalmi erőforrása, a népgazdaság fejlődésének valamennyi szakaszában fontos szerepet játszott és játszik mind a gazdasági építőmunka, mind pedig a társadalmipolitikai tudatformálás terén.
— És milyen eredmé

nyeket ért el ez a mozga
lom a 11. sz. bányaüzem
ben?— Szép eredményeket könyvelhetünk el az újítások terén — mondja Ulrich Tibor technológus csoportvezető, az újítási ügyek intézője. — Dolgozóink megértették ennek jelentőségét, és nagy kedvvel foglalkoznak ilyen irányú feladatokkal is. Ez nagymértékben köszönhető annak, hogy a beadott újítások üzemi ügyintézése nagyon gyors. Az üzem főmérnöke jól kézben tartja a dolgot. A hozzá érkező újításokat azonnal kiadja szakvéleményezésre az abban a témakörben illetékes szakembernek, s rövid időn belül már kéri is vissza tőlük, hogy mielőbb továbbküldhesse azokat. Ezzel az átfutási idő nagyon lerövidül, ami jó az üzemnek is és az újítóknak is.— Minden évben van 20—30 db beadott és 20— 25 darab elfogadott újításunk. S talán egy kis büszkeséggel mondhatom el azt is, hogy 1078-tól 1981- ig elsők voltunk a bányaüzemek közötti versenyben.— Szüettek újítások dolgozóink szinte minden munkaterületéről. Vannak első újításos dolgozóink, de vannak olyan „törzstag”- újítóink is, akik minden évben rendszeresen jelentkeznek 2—3 db újítással. Hat fő ilyen Kiváló újítónk van. Közülük is a legtermékenyebbek: Reinhardt Ferenc külszíni lakatos, Riskó József külszíni művezető, aki egyúttal rendszeres szakvéleményező is, és József László mozdonyvezető.— örvendetes jelenségként állapítható meg, hogy omladoznak a „kínai falak”, amelyek eddig üzemeinket — legalább is az újítások terén — elválasztották egymástól. Egyre jobb a kapcsolat, szívesen

veszik át egymás újítását, a szükséges mintadarabok megküldésével lényegesen megkönnyítik a legyártást és így a bevezetést is. Rendszeres tapasztalatcserékre is sor került az utóbbi időben.— Az újítók munkája nyomán nem mindig születnek nagy dolgok. Hisz kisebb jelentőségű ötletek is lehetnek hasznosak, dolgozóink nehéz fizikai munkáját megkönnyítők. Mindezek mellett mégis számot tevők az újítások nyomán elért megtakarítások is.— Nagyon fontos, hogy dolgozóink ne veszítsék el újítási kedvüket, egy-egy el nem fogadott újításuk nyomán, hanem töretlen lendülettel dolgozzanak tovább a következő sikerének az érdekében. Csak így érhetjük el azt a nagy országos szintű célkitűzést, hogy ne maradjon feltáratlanul semmilyen szellemi tartalék. Ehhez pedig az szükséges, hogy vállalatunk továbbra is irányítsa a figyelmet az újítások fontosságára, azok felhasználásának megszervezésére, az alkotó légkör és kedv megteremtésére — mondotta végezetül Ulrich Tibor.
Nagy Sándor

Reinhardt Ferenc többszörös újító a hidraulikus csil
letovábbító felújítását végzi. Bálint Jenő felvétele

Újra és újra előbukkanó té
ma a munkavédelem. A sza
bályok leírása és azok megva
lósítása között hosszú az út. 
A tapasztalat azt mutatja, 
hogy sokszor bizony eléggé 
„göröngyös” ez az út. Nagy 
összehangoltság szükséges ah
hoz, hogy a termelési tervek 
végrehajtása közben a munka
védelmi előírásokat is betar
tassuk, illetve betartsuk.

Tóth Jánossal, a Kutató
mélyfúró üzem munkavédelmi 
megbízottjával beszélgetünk, 
tevékenységéről érdeklődünk.

— Elég sok Idegeskedéssel 
jár ez a munkakör. Szerte
ágazó szakmai és mindenféle 
téren. Lényegében hozzám 
tartozik az egész üzem mun
kavédelmi ellenőrzése, az asz
talosműhelytől kezdve a fúró
berendezésekig minden. Vizs
gáztatom az új felvételes dol
gozókat, besegítek a rehabili
tációs bizottság működésébe. 
Elég sok az adminisztrációs 
munka is.

— Hogyan sikerül betarta
ni a -munkavédelmi szabály
zatokat?

— Az előírások betartása 
nem mindig a vezetőn múlik, 
hiába a népgazdasági és üze
mi anyagi ráforditás — 1983- 
ban például 4 millió 800 ezer 
forintot költ az üzem védő- 
felszerelésre, ebből 392 ezer az 
egyéni védőfelszerelésre — en
nek dacára történt januárban 
egy súlyos baleset. Ez nem 
következett volna be, ha a

VÁLLALATI és üzemi tervmutatók 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE AZ ÉV ELEJÉTŐL
Vállalat:

Fémtermelés fkg 
Vágathajtás fm 
Létszám fő

Ércdúsító üzem:
Vegyi feldolgozás t

Bányaüzemek:

Nyersérctermelés fkg 
Vágathajtás fm 
Összüzemi telj m3/mű.:

Forgórészcsere
Evek óta komoly erőfeszíté

seket kíván az üzemektől a ki
tűzött tervek teljesítése, így 
alig hiszem, hogy akadna 
olyan vezető, akinek egy vá
ratlan, komolyabb üzemzavar
nak akár csak a gondolata is 
ne okozna komoly szívdobo
gást, hiszen egy tartósabb le
állás szinte lehetetlenné teszi 
a tervek végrehajtását. Az 
előre nem látható okokat bi
zonyos fokig mégis előre kell 
látni s a nem tervezhetőt is

fúrómester fején van a védő
sisak. A közvetlen termelés- 
irányítók és a dolgozók te
hetnek legtöbbet a balesetek 
megelőzésének érdekében.

— Milyen tényezők befolyá
solhatják még a balesetve
szélyt?

— Hátrányosan fokozza a 
balesetveszélyt a munkaerő- 
hiány is. Arra kellene gondol
ni, hogy fontos a termelé
kenység, de nem minden áron.

— Milyen időközönként el
lenőriz?

— Én rendszeresen végzem 
„kőrútjaimat”. Fokozott fi
gyelmet fordítok egy-egy új 
fúróberendezés üzembe állítá
sára, illetve áttelepítése utón 
addig nem kezdhetik el a fú
rások mélyítését, amíg át nem 
néztem, hogy a berendezés 
megfelel-e a követelmények
nek. Ezen kívül havonta van
nak „nagy” ellenőrzések, ahol 
az üzemvezető és a főmérnök 
is részt vesz. Az észlelt sza
bálytalanságokat jegyzőköny
vezzük, a szabálytalanság bün
tetést von maga után. Követ
kezménye lehet a fegyelmi 
vagy a prémiumelvonás.

— Milyen a baleseti mutató 
ebben az évben?

— Az első negyed évben a 
vállalati szintű versenyen 
nyertünk 10 ezer forintot. Az
zal nyertük, hogy az ezer mű
szakra kieső műszakszám 
megtűrt 3,5 mutatója helyett 
a miénk 2,3 volt.
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tervezni. Többek között az ad 
jelentőséget annak a gyakor
latból még nem Ismert és az
óta sikerrel végrehajtott mun
kának, amit a IV. sz. bánya
üzem gépészeti részlegének 10 
dolgozója és a Ganz öt szak
embere végzett a közelmúlt
ban.

Az üzem korábban megren
delt az aknában üzemelő szál
lítógéphez egy tartalék forgó
részt, ami a múlt év végén 
megérkezett. A forgórészcserét 
— korábbi tapasztalatok nem 
lévén — egy hétre tervezték 
úgy, hogy arra az időszakra az 
egyik termelő részleg leállt 
volna, illetőleg a munka át
szervezésével, szabadságolá
sokkal oldották volna meg a 
problémát, amit az egyik gép 
leállásával járó szállításkapa
citás kiesése okoz. A jól szer
vezett munka eredményeként 
szerencsére erre nem volt 
szükség. A 14 tonnás, mint
egy 9 millió forint értékű gé
pet szombat reggeltől vasár
nap délig beszerelték és fe
szültség alá helyezték.

A munkát szervezők előre 
gondoltak minden olyan kö
rülményre, ami a sikert elő
segítette. A beemeléshez spe
ciális emelőt kellett készíteni, 
s többek között olyan problé
mákat kellett megoldani, mint 
például a szerkezet szinte ab
szolút vízszintes helyzetben 
tartása emelés közben, vagy 
mint a forgórész és a hajtó
tárcsa széthúzása. Jellemző, 
hogy a mintegy fi cm-es el
mozdítást 2 óra alatt lehetett 
végrehajtani.

A szerelésben résztvevők ki
váló munkát végeztek, a szá
mukra szokatlan feladatot is 
sikerrel oldották meg, köszö
net illeti őket érte, hiszen le
het, hogy ez a megmentett 
munkaidő az év végi elszámo
lásnál sokat nyom majd lat
ba.

WesztI László



A kutratások
átvették
a vezetéstA tavaszi elsőségért folytatott versenyfutásban lépés hátrányba került a hét fordulón át vezető II. üzem „A” csapata, miután a sorsdöntő Kutató elleni mérkőzésen vereséget szenvedett. A múlt évi bajnok kutatósok remek játékkal szinte kiütötték) a tavaszi elsőségre pályázó ellenfelüket, és így az utolsó fordulóban az élre kerültek és ezzel tavaszi elsők lettek. Ez közel sem jelenti azt, hogy a csapat ezzel befordult a célegyenesbe, mert az előnyük csak egy pont és ez a kiélezett küzdelemben csak a pillanatnyi pozíció megtartására elegendő.így tovább tart a két csapat között a bajnoki címért folytatott küzdelem. Az előrehozott őszi fordulóban mindkét együttes biztos győzelmet szerzett, akárcsak a III. üzemiek, akik mindjobban magukra találnak és előretörésük veszélyhelyzetet teremthet az első hely kérdésében ...A Szolgáltató gárdája remek hajrával lekörözte a középmezőnyt és pillanatnyilag megcsillant a lehetőség a dobogóra való kerülésre. Évek óta az élmezőnyben állomásozó Anyagosztály szereplése most némi csalódást okozott. A nagy reményekre jogo ült együttes jelenleg a silány helyezést jelentő ötödik helyen áll. Az élmezőnyhöz való felzárkózás erős menetelést kíván, kérdés, bírják e majd erővel az ezzel járó formajavulást.A IV. üzem csak árnyéka önmagának. Egy-két bravúros szerepléstől eltekintve az őszi teljesítményük a vártnál messze elmaradt.Az őszi szezonban alapos formajavulásra és huszáros rohamokra lesz
július 1-től Aerobic-fogyúkúraŰj, eddigieknél jobb lehetőség adódik a testkultúra ápolására, az Aerobic- torna. A zenés fogyókúratánc július 1-én kezdődik a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében,

szükségük, hogy javítani tudjanak jelenlegi kínos helyzetükön.A II. üzem „B” együttese tulajdonképpen azt nyújtotta, amire képes. Ez a csapat végeredményben egy tartaléka az „A”-nak. Több esetben kisegíti a bajnokságra törő „bátyját” vagy éppenséggel besegít, ha ereje megengedi. Az ÉDÜ messze elmaradt az előző évek eredményeitől. Viszont meg kell jegyezni, hogy ez a csapat idén állt össze, mivel a „menők” a városi bajnokságban szerepelnek, és mint helyettes erre képes. Számukra még erős a mezőny, de fiatalok és van idejük edződni, tanulni és jövőre jobb eredményekre lesznek képesek.A gólkirályságért folyó küzdelemben Harmath Tamás (III. üzem) volt a legeredményesebb, tizenhárom alkalommal keserítette meg a kapusok életét. Darázs (Kutató-mélyfúró) 10 góljával megelőzte Bo- rováczot, míg a harmadik helyen hármas holtverseny alakult ki Nagy Z. (III. üzem), Harangozó (Anyagosztály) és Borovácz (II. üzem „A” között.Az előrehozott mérkőzések után és oz említett mesterlövészek újabb találataival tömörebbé vált a gólkirályságért folyó küzdelem.
A BAJNOKSÁG Állása

Kutató-m. 8 6 o — 36- 7 14
II. üz. „A” 8 6 1 1 38-14 13
III. üzem 8 5 1 .2 34-18 11
Szolgáltató 8 4 1 3 20-27 9
Anyagoszt. 8 3 1 4 22-22 7
IV. üzem 8 2 2 4 18-24 6
II. üz. „B” 8 1 1 6 16-41 3
ÉDÜ 8 — 1 7 13-43 1

Góllövőlista állása: 14 gólos
Harmath (III. üzem), 11 gó
los Darázs (Kutató-mélyfúró), 
10 gólos Borovácz (II. üzem 
„A”), 9 gólos Nagy Z. (III. 
üzem). Varga II. (II. üzem 
„A”), Joszt (Szolgáltató).

Kovács Miklós

heti két órában. Jelentkezni lehet a Ságvári Endre Művelődési Házban és a sportbizottságon.Részletes felvilágosítást a július 1-i számunkban adunk.

Nyugállományba került: Bódis János anyaggazdálkodási előadó (II. sz. bányaüzem), Kovacsics István robbantómester (II. sz. bányaüzem), Burány Vilmos aknász (III. sz. bányaüzem), Burján István aknász (IV. sz. bányaüzem), Széki János vájár (IV. sz. bányaüzem), Varga György csillés (IV. sz. bányaüzem), Dobszai Józsefné ruhacserés (ÉDÜ), Sztakó János íürdőkezelő (ÉDU), Bagényi János rokkantvájár (Szolgáltató üzem), Kocsis Zoltán öntvénytisztító, (Szolgáltató üzem), Balogh László gépkocsiszerelő (Szolgáltató üzem), Tanics László segédmunkás (Szolgáltató üzem), Heincz József betanított munkás (Kis-kut üzem), Hufnágel Károlyné laboráns (Kis-kut üzem), Bérces István portás (Központ), Gabara Árpádné takarítónő (Központ).Nyugállományba került dolgozóinknak ezúton is megköszönjük a vállalatnál végzett eredményes munkájukat, nyugdíjas éveikhez jó egészséget, kellemes pihenést kívánunk.Meghalt: Bernáth Géza aknász (II. sz. bányaüzem), Barta Elemér fenntartó csillés (II. sz. bányaüzem), Póla Sándor vídiacsiszoló (III. sz. bányaüzem).

Hazai közönség vereség esetén

Június 18-19-tn
Országos
horgászverseny
Orfűn

Bizonyára sok horgász szí
ve megdobban, ha azt hallja: 
Orfü. Azoké is, akik már évek 
óta odajárnak, és azoké, akik 
még soha! nem voltak ott, 
de hallottak már az itt kifo
gott rekordméretű halakról. 
Hogy a horgászszerencse ke
gyeibe fogadja-e a IX. Orszá
gos Olajbányász Horgász Ku
pa résztvevőit, azt még csak 
találgatni lehet, de június 19- 
re ez is eldől majd. Mint 
ahogy az is elválik, hogy a 
hazánk minden tájáról érke
ző — az eddigi nevezések 
alapján több mint húsz csa
patra számítanak — horgá
szok közül ki főzi a legfino
mabb halászlét.

De menjünk sorjába! A ver
seny 18-án, délután kezdődik. 
A négyfős csapatok egy-egy 
résztvevővel nevezhetnek, a 
— mondjuk úgy — technikai 
számokra.

A ki mit tud idejére a bo
tokat tolira cserélik. Elméleti 
kérdéseket kell majd megvá
laszolni a feladatlapokon. Köz
ben folyik majd a barkácso
lás, itt is szükség lesz a hor
gászok minden tudására, sőt a 
kézügyességére is. Szigorú 
zsűri fogja elbírálni, hogy az 
előre odakészített egységcso
mag tartalmából hogyan sze- 
relvényezik, készítik elő a 
versenyzők a kellékeket.

Közben a csapatok egy-egy 
tagja célbadobással szerezhet 
értékes pontokat. A legirigy- 
lésre méltóbb dolga a halász
lé főző verseny zsűrijének 
lesz. Bár tejföl, halászlékocka 
és egyéb gyári készítmények 
használata nem megengedett, 
semmi kétség afelől, hogy a 
bográcsok tartalma az ínycsik
landozó illatok a nézők és a 
szurkolók gyomornedveirc 
egyaránt hatnak majd. Mind 
a négy versenyszámnak a III. 
sz. bányaüzem hétvégi pihe
nő telepe lesz a színhelye.

A halfogó-verseny este hat 
órakor kezdődik, és másnap 
reggel 8-ig tart. Valamennyi 
csapat egyidejűleg horgászhat 
partról és csónakról. A ver
senybe a darabszám és a ki
fogott halak súlya egyaránt 
beszámít.

Ezúton hívjuk fel a figyel
met, hogy a verseny idején 
és helyén a tó teljes ke
resztmetszetében csak a ver
senyzők horgászhatnak. Aki 
mégis halat akar fogni, az a 
tónak azon a részein, amely 
nem áll tilalom alatt, megte
heti. A halfogó-verseny hatá
rait fehérszinü bójasorral je
lölik majd ki.

N. G.

Hogy én miért nem 
totóztam, haver?

Májusban Végh Antal 
„mint az isten (és a ma
gyar labdarúgás) ostora” 
lépett a show (a következ
ményeket figyelembe véve 
ez sem túlzás), illetve más 
megfogalmazásban a PO
RONDJÁTÉK ingoványos 
talajára.

Egy látványos bukás 
persze — van ez így — na
gyobb figyelemre ad okot, 
mint a legszorgosabb, leg- 
odaadóbb munkával töltött 
élet, de azt hiszem a szer
ző — kinek nevét az egyik 
újság szójátékkal népsze
rűsítette „Vége a Végh- 
produkciónak” — jobb sze
retné elfeledni ezt a napot.

Az a szó, hogy produk
ció, inkább csak a manézs- 
ban a porondon közkeletű. 
De erre az előadásra ráil- 
lett a megkülönböztető jelző.

Szép nagy cirkusz volt, 
ugyanis a BS-ben. Szóra
koztatás lett volna a cél, 
de aztán botrány lett be
lőle. Mert csak a műfaja 
volt porondjáték, a minő
sége (ezt nem én mondom 
— én nem voltam ott — 
de másnap azt írták az
újságok) csapnivaló.

A rádióban elhangzott 
jegyzet is arról győzköd
te a hallgatókat, hogy itt 
diletánsok kisvállalkozása 
rosszindulatúan „tárta” ki
lencezer szórakozni vágyó 
ember elé nemzeti ügyün
ket, a honi labdarúgást, 
annak minden (nem is lé

Néma csend üli meg a fák
kal szegélyezett IV. sz. bá
nyaüzemi lőteret. Nem sokáig, 
mert megérkeztek a Bányász 
Kupa résztvevői, kezükben és 
vállukon puskákkal, látcsövek
kel és pufajkákkal. Az előké
születek amolyan csata előtti 
állapotot idéznek. Ez természe
tes is. Közben a versenybíró
ság is elkészül a beosztással 
és katonás hangnemben szó
lítják az első sorozat lövőit a 
lőállásba.

A tizenkét puskás arcán 
megfeszülnek az izmok, a fek
vő emberek teste szinte meg
merevedik, mozdulatlanság 
mindenütt. Dirr-dúrr, jobbról- 
balról felhangzik a fülnek ép
pen nem kellemes robbanás 
és a golyók süvítve lyukaszt
ják át a lőlap „bűvös” feke
te köreit. Szigeti (ÉDÜ) szin
te szitává lövi a 9-es és a 
10-es köröket, de mégsem ő 
az első, Király (III. üzem) 
mérgesen áll fel, egy lövése az 
5. körbe fúródott, Tari (ÉDÜ) 
mosolyog, célba talált, nyert. 
Dányi és Szabó (IV. üzem) 
az utolsó sorozatban mindent

Szarka Tibor rajza

tező, illetve nem ilyenfor
mában meglevő) visszás
ságait.

Az előzetes reklámhad
járatban jól csengő szí
nésznevek keltették fel az 
emberekben az érdeklő
dést.

A propaganda mély ár
kot ásott bennem, de így 
utólag már nem bánom, 
hogy nem voltam ott a 
Hököm Színpad (valószínű
leg nem) utolsó produk
cióján. Hisz bizonyára ala
posan felháborodtam vol
na azon a torz, légből ka
pott igaztalan jeleneten, 
amely labdarúgóink fele
ségeit és menyasszonyait, 
mint pénzéhes (és rossz ér
telemben vett) többre vá
gyó amazonokként ábrá
zolja, amiért csak az öt
százasokat lesik, s szedege
tik.

Nem bánom, már csak 
azért sem, mert itt a té
vé. És ha legközelebb jön 
a számlás, nincs apróm (és 
adja az ég) Bartók Béla 
képmását dugom a meg
szeppenő „adószedő” orra 
alá büszkén, tűrhetem át
kát, miközben visszaad: 
„Lássál sok görög—ma
gyart a tévében”.

Es ha hat szörnyű átka 
— ha nem is — ötlettelen 
közönségkeserítő porondjá
tékból — de, még meg
tudhatom (és tiszta for
rásból) hogy: Miért is 
bántják azt a szegény ma
gyar labdarúgást? N. G.

beleadnak, ujjaik idegesen bi
rizgálják a ravaszt, mert elég 
egy kis csőmozgás és a golyó 
máris megkíméli a 10-es kört.

A 60. lövő végül is elége
detten fejezi be a Bányász 
Kupa harmadik fordulójának 
kispuska versenyét, mert si
került az összetett verseny 
csapat- és egyéni eredménye
ken javítani.

A versenybíróság alig győz
te összeszámolni a jobbnál 
jobb találatokat. Volt is öröm 
a szolgáltatós lányok köré
ben. Megnyerték a csapatver
senyt, és olyan együtteseket 
utasítottak maguk mögé, mint 
az EDÜ, avagy az összetett
ben vezető II. üzem. Igen 
szoros volt az egyéni küzde
lem. Jellemző, hogy a győz
tes Polgárné mindössze egy 
körrel nyert Péhlné előtt, 
aki az összetettben vezeti az él
mezőnyt. Kellemes meglepetés 
volt Fehér remek szereplése, 
az erős mezőnyben bronzér
met szerzett. A rendező IV. 
üzemiek „udvarias” szereplé
sükkel a mezőny végénl vé
geztek, míg a férficsapatuk 
ezüstérmes lett. Harmadik for
duló jobb eredményei: Fér
fiak: csapat I. ÉDÜ 538 kör, 
2. ív. üzem 527 kör, 3. Kuta
tó-mélyfúró 512 kör.

Egyéni (20 lövés) 1. Tari 
ÉDÜ 185 kör, 2. Szigeti EDÜ
183 kör, 3. Török IV.üzem,
180 kör.

Női csapat: l. Szolgáltató 
485 kör, 2. EDÜ 476 kör, 3. 
Kutató-mélyfúró 476 kör.

Egyéni: 1. Polgárné EDO
173 kör, 2. Péhlné II. üzem 
172 kör, 3. Fehér, Szolgáltató 
169 kör.

Pisztoly férficsapat: 1. Szol
gáltató 539 kör, 2. EDÜI 538 
kör, 3. III. üzem, 528 kör.

Egyéni: 1. Somogyi EDÜ
191 kör, 2. Ulrich III. üzem,
184 kör, 3. Tompa III. üzem,
181 kör.

Összetett bajnokság állása 
a 3 forduló után.

Férficsapat: 1. EDÜ 1598 kör,
2. II. üzem 1543 kör, 3. Szol
gáltató üzem 1534 kör.

Egyéni: 1. Szigeti (ÉDÜ) 546 
kör, 2. Dömötör (Ilj üzem) 
540 kör, 3. Tari (EDÜ) 537 kör.

Női csapat: 1. EDU 1425 kör, 
2—3. II. üzem, Kutató-mélyfú
ró üzem, 1422—1422 kör.

Egyéni: 1. Péhlné (II. üzem) 
517 kör, 2. Polgárné (ÉDÜ) 507 
kör, 2. Dömötör (II. üzem.) 
tó-mélyfúró) 482 kör.

Pisztoly, csapat: 1. Szolgál
tató 1609 kör, 2. EDÜ 1580 kör,
3. III. üzem 1559 kör.

Egyéni: 1. Bradics (Szolgál
tató) 552 kör. 2. Tari (ÉDÜ) 
534 kör, 3. Ulrich (III. üzem) 
532 kör.

K. M.


